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PROTOKÓŁ NR XII/11 

 

z  XII  zwyczajnej  sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2010-2014 

w dniu 4 lipca 2011 roku 

Sala Kolumnowa w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Lubuskiego 

w Zielonej Górze 

 

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko otworzył XII zwyczajną sesję Sejmiku Województwa 

Lubuskiego kadencji 2010 – 2014 i powitał uczestniczących w sesji Radnych Województwa Lubuskiego 

oraz Zarząd Województwa Lubuskiego z Marszałkiem Województwa Panią Elżbietą Polak na czele. 

Następnie, w imieniu Radnych, Zarządu i własnym, Przewodniczący Sejmiku powitał Ministra Pracy i 

Polityki Społecznej Jolantę Fedak, Parlamentarzystów Województwa Lubuskiego - Posłów na Sejm RP: 

Józefa Zycha, Klaudiusza Balcerzaka, Bogusława Wontora oraz Senatora Stanisława Iwana, 

Prezydenta Nowej Soli Wadima Tyszkiewicza, przedstawicieli Wojewody Lubuskiego, przedstawicieli 

jednostek samorządu województwa, administracji samorządowej i rządowej oraz przedstawicieli 

instytucji i organizacji związanych z rolnictwem, którzy przybyli na dzisiejszą sesję, ponieważ tematem 

wiodącym sesji były tematy związane  z rolnictwem. Następnie Przewodniczący Sejmiku powitał 

przedstawicieli Lubuskiej Izby Rolniczej i prezesa Władysława Piaseckiego, a także dyrektorów Urzędu 

Marszałkowskiego, przedstawicieli prasy, radia i telewizji Województwa Lubuskiego.  

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: poinformował, że ok. godz. 14.00 zostanie ogłoszona 

przerwa w obradach, ponieważ pojawią się wystawcy i Radni będą mieli okazję posmakować produktów  

regionalnych. 
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Szanowni Państwo, zanim przystąpimy do merytorycznej części dzisiejszej sesji odbędzie się wręczenie 

odznaki „Zasłużony dla Polskiego Związku Wędkarskiego" Członkowi Zarządu Województwa 

Lubuskiego Stanisławowi Tomczyszynowi oraz nastąpi wręczenie nagród w konkursie na plakat 

promujący Europejski Fundusz Społeczny. 

O zabranie głosu i wręczenie Odznaki proszę Pana Wojciecha Raunke, Dyrektora Biura Polskiego 

Związku Wędkarskiego Okręg w Zielonej Górze. 

 

Dyrektor PZW Okręg w Zielonej Górze Wojciech Raunke poinformował, że Zarząd Okręgu Polskiego 

Związku Wędkarskiego w Zielonej Górze wystąpił do Zarządu głównego o uhonorowanie Członka 

Zarządu Województwa Lubuskiego Pana Stanisława Tomczyszyna oraz że w uznaniu zasług 

wniesionych w rozwój i upowszechnianie wędkarstwa polskiego Zarząd Główny PZW nadał Członkowi 

Zarządu Województwa Lubuskiego Panu Stanisławowi Tomczyszynowi odznakę „Zasłużony dla 

Polskiego Związku Wędkarskiego". 

Następnie Dyrektor PZW Okręg w Zielonej Górze Wojciecha Raunke w imieniu Zarządu i prezesów 

PZW wręczył odznakę „Zasłużony dla Polskiego Związku Wędkarskiego" Członkowi Zarządu 

Województwa Lubuskiego Stanisławowi Tomczyszynowi. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Gratulacje Panie Marszałku. Program RYBY w 

województwie lubuskim się rozwija, następne pieniądze jeszcze do nas spłyną. To odznaczenie jak 

rozumiem jest odznaczeniem całości Urzędu, wszystkich Radnych, a jednocześnie informacją, że 

rozwija się rybołówstwo i wędkarstwo w województwie lubuskim.  

Szanowni Państwo, przystępujemy do wręczenia nagród w konkursie na plakat promujący Europejski 

Fundusz Społeczny. Proszę Dyrektora Marka Kamińskiego o przedstawienie idei konkursu i wręczenie 

nagród.   

 

Dyrektor Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego Marek Kamiński: Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Szanowne Panie, Panowie, w połowie kwietnia br. Departament 

ogłosił konkurs na plakat promujący dokonania finansowane z Europejskiego Funduszu Społecznego. 

Napłynęło na ten ogłoszony konkurs 13 prac, zdaniem komisji, na wysokim poziomie. Plakaty te 

wyróżnione - za chwileczkę autorów ich poznamy - będziemy wykorzystywać w działaniach 

promujących komponent Regionalnego Programu Kapitał Ludzki w naszym województwie. Ten konkurs 

patronatem objął Wicemarszałek Maciej Szykuła. Proszę bardzo Pana Marszałka teraz o wręczenie 

nagród w tym konkursie. I tak 1 miejsce zdobyła Elżbieta Prusinowska - plakat pt. „Człowiek”. Miejsce 2 
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Paweł Guty - plakat pt. „Szansa na rozwój”. 3 miejsce Joanna Legierska-Dutczak - plakat pt. „Ja wam 

jeszcze pokażę”.    

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Maciej Szykuła wręczył nagrody laureatom konkursu na 

plakat promujący Europejski Fundusz Społeczny.             

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Gratulujemy wszystkim wyróżnionym.  

Szanowni Państwo, na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa 

Lubuskiego na sesji obecnych jest 25 Radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania 

prawomocnych uchwał. Jednocześnie informuję, że protokół z X sesji Sejmiku został umieszczony na 

stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl, a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku Biura 

Sejmiku. Protokół przyjmiemy w końcowej części obrad sesji.  

Następnie Przewodniczący Sejmiku przypomniał zasady głosowania za pomocą urządzeń do 

głosowania. 

 

Do punktu 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Panie i Panowie Radni, projekt porządku obrad 

otrzymaliście Państwo wraz zaproszeniem na sesję. Proponuję, na wniosek Zarządu Województwa 

Lubuskiego, rozszerzenie porządku obrad o punkt 19a - Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2011-2024 – druk nr 117. Projekt 

uchwały dostępny jest na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl. Ponadto informuję, iż na stronie 

internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 2 wersja projektu uchwały w sprawie dokonania 

zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2011 rok – druk nr 115. Czy mają Państwo 

Radni pytania, uwagi do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? Nie widzę. Rozszerzenie 

porządku obrad dzisiejszej sesji poddaję pod głosowanie: Kto z Państwa Radnych jest za 

rozszerzeniem porządku obrad sesji o punkt 19a - Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2011-2024 – druk nr 117 proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk? Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk? Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk? Za głosowało 24 

radnych, przeciw 0, wstrzymało się 0. Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej 

sesji został rozszerzony o punkt 19a. 

http://www.sejmik.lubuskie.pl/
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W wyniku głosowania głosach projekt porządku obrad został jednomyślnie rozszerzony o punkt 19a - 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2011-2024 – druk nr 117. Głosowało 24 radnych. 

 

Radny Zbigniew Kościk: nie chcieliśmy przerywać tutaj zacnej uroczystości wręczenia Odznaki 

„Zasłużony dla Polskiego Związku Wędkarskiego” Panu Stanisławowi Tomczyszynowi, ale powiem tak: 

nie do końca dostrzegamy jakby słuszność i zasadność, by na sesjach Sejmiku instytucje nie do końca 

związane z samorządem województwa, z Sejmikiem, z Urzędem Marszałkowskim wręczały nagrody 

członkom Zarządu, Radnym, kandydatom na posłów, senatorów itd., chyba, że robimy formułę open         

i każda instytucja ma do tego prawo, bo tutaj mamy nowo wybranego przewodniczącego honorowego 

stowarzyszenia kóz i świstaków górskich oddział lubuski i też chciałby Pan Robert Paluch wręczyć 

odznaczenia i tak się zastanawiamy czy jest miejsce i czas na każdej sesji w tym zakresie, bo jeśli tak 

to na następnej sesji honorowy przewodniczący będzie wręczał. Zdecydowanie jest wola, to na razie 

tajemnica. No i taka już prośba też do Związku Wędkarskiego: gdy będziecie Państwo pracowali nad 

kalendarzem dla Pana Stanisława Tomczyszyna to pracujcie nad jakością zdjęć. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Mogę Pana zapewnić Panie Radny, że 

jeżeli tylko i wyłącznie wpłynie do mnie taki wniosek to nawet to stowarzyszenie, które Pan wymienił 

będzie mogło wręczyć nagrody, a nawet będę trzymał nagrody i pozwalał wręczyć Panu Paluchowi albo 

Panu. Dziękuję bardzo. Zanim przystąpimy do punktu interpelacje i zapytania poproszę o zabranie 

głosu przez Pana Senatora Stanisława Iwana.  

 

Senator RP Stanisław Iwan: Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni, Pani Marszałek, chcę 

bardzo krótko podzielić się, myślę, dobrą informacją - ona jest świeża, z czwartku ubiegłego tygodnia - a 

mianowicie rozmawiałem z Panem Ministrem Andrzejem Maselem - to jest wiceminister Infrastruktury 

odpowiedzialny za koleje - i przekazał mi informację, że w tymże samym dniu, w czwartek z rana, 

Zarząd Polskich Linii Kolejowych podjął uchwałę w wyniku której przystąpią do rewitalizacji części 

Odrzanki od Rudnej Gwizdanowa, tj. stacja za Głogowem w kierunku na Wrocław, stacja gdzie drogi 

kolejowe się rozchodzą w kierunku Wrocławia albo przez Lubin, Legnicę, albo krótszą drogą przez 

Ścinawę, Wołów, do Rzepina. Czyli ten najbardziej newralgiczny, najbardziej nas interesujący fragment 

Odrzanki będzie remontowany, będzie rewitalizowany z pieniędzy, które są jeszcze przeznaczone na 

bieżącą perspektywę finansową, z pieniędzy unijnych na bieżącą perspektywę finansową, czyli te prace 

powinny być zakończone tak, ażeby można było tą perspektywę rozliczyć najdalej do roku 2015. 
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Przypomnę, że wcześniej mówiło się o tym, że ta rewitalizacja całej Odrzanki będzie po roku 2014 z 

następnej perspektywy, więc myślę, że to jest bardzo dobra informacja. Sądzę, że za jakieś dwa lata - 

tak jak mi Pan Minister mi powiedział - Panie Senatorze znów Pan do Wrocławia będzie mógł dojechać 

w ciągu dwóch godzin, a nie 3,5 jak w tej chwili. Także z taką informacją się krótko z Państwem dzielę. 

Myślę, że to jest sukces nas wszystkich, bo wszyscy o to zabiegaliśmy, zarówno na poziomie 

parlamentarnym, rządowym jak i samorządowym takie uchwały były podejmowane, też przez 

środowiska gospodarcze, itd. Także po tych dodatkowych pieniądzach, które udało się pozyskać na 

drogę S3 teraz mamy kolejną radość myślę z tych pieniędzy, które dotyczą właśnie rewitalizacji 

Odrzanki. Także cieszmy się z tego, gratulujmy sobie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo Panie Senatorze. To bardzo dobra 

wiadomość, sukces województwa lubuskiego.  

 

Radny Kazimierz Pańtak: ale czy można zadać pytania do Pana Senatora z tym związane? Jak Pan 

tak rozmawiał z Zarządem, czy z Panem Ministrem, czy Pan coś powiedział na temat punktualności 

naszej kolei, bo to by nas bardzo interesowało? 

 

Senator RP Stanisław Iwan: rozmawialiśmy przed Komisją, to było przed i po Komisji Gospodarki 

Narodowej poświęconej m.in. zmianie ustawy o prywatyzacji i komercjalizacji polskich kolei. Wymiana 

poglądów była bardzo szeroka. Ta punktualność i te zmiany w rozkładach jazdy czasowe z tych 

informacji, które uzyskaliśmy one są związane właśnie z bieżącymi remontami. Jeżeli chodzi o trasę na 

Warszawę to w tej chwili trwają tam w dwóch miejscach prace, tj. Kostrzyn Wielkopolski i z drugiej 

strony jest wymiana torów kolejowych między Kutnem a Łowiczem i z tego względu następują 

przesunięcia w stosunku do planowanego rozkładu jazdy. Po tych remontach, które mają się skończyć 

jesienią tego roku, podobno na tej trasie będzie punktualnie. Ja też cierpię z tego powodu, bo jeżdżę 

często pociągami tymi berlińskimi. Zdarza się, że one już z terenu Niemiec przyjeżdżają trochę 

spóźnione.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę bardzo, jeszcze Poseł Pan 

Klaudiusz Balcerzak. Panie Senatorze, jeszcze Pan Radny Paluch chce zadać Panu pytanie. 

 

Radny Robert Paluch: Panie Senatorze, czy zainteresował się Pan taką sprawą jak podwyżki dostępu 

do linii kolejowych? Bo taka podwyżka nastąpiła w 2010 roku. To był zdecydowany powód tego, że na 
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skraj bankructwa m.in. Intercity w tym czasie jakby się dostał, czyli krótko mówiąc był niewydolny 

finansowo i co uzasadniało podwyżkę rzędu około 30% w ciągu jednego roku dostępu do torów, skoro 

inflacja w tym czasie w Polsce wynosiła 3%?  

 

Senator RP Stanisław Iwan: ja takich pytań nie zadawałem. Ta kwestia była podnoszona, że ten 

dostęp do torów jest stosunkowo drogi, natomiast z takich informacji, o których się mówi - ja nie 

zadawałem tego pytania, więc muszę się powołać się na to co słyszałem gdzieś tam - więc ponieważ 

inwestujemy w modernizację i rewitalizację to do tych kosztów, które występują w tej chwili w tych 

wyeksploatowanych liniach dochodzą koszty amortyzacyjne i to podnosi cenę. Ja rozumiem, że ten 

sukces związany z tą informacją może za dobrze brzmi i w związku z powyższym trzeba trochę dziegciu 

do beczki miodu dolać. I tak odbieram to.  

 

Radny Robert Paluch: ale przyzna Pan Senator, że w ustabilizowanej gospodarce ceny z roku na rok 

nie idą o 30% nawet w takiej sytuacji, kiedy się prowadzi określone inwestycje i w sytuacji, kiedy z 

drugiej strony bije się w inne spółki, które jakby wyszły, bo przecież koleje polskie zostały w swoim 

czasie podzielone. To jest błąd pierwotny.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: jeżeli mogę Panie Radny, nawet na zielonej wyspie 

zdarzają się takie rzeczy, a takie drążenie tematu i jak gdyby podrzucanie szczegółów ogólnie znanych, 

medialnych, innych nie ma sensu. Dziękuję bardzo. 

 

Senator RP Stanisław Iwan: a ja przyznam, że to jest spółka, a spółka prowadzi swoją politykę na 

zasadzie tak krawiec kraje jak materii staje i tyle mam do powiedzenia. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę, Pan Poseł Klaudiusz Balcerzak.                              

 

Poseł na Sejm RP Klaudiusz Balcerzak: dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Szanowni Radni, Szanowni Posłowie, Senatorowie, chciałbym serdecznie podziękować, że mogę 

uczestniczyć w sesji rolnej, tzn. sesji żywnościowej. Pozwolicie, że krótko jako członek Komisji 

Rolnictwa i Rozwoju Wsi kilka rzucę problemów. Potencjał rynku żywnościowego w kraju to jest 38 mln,  

280 mld obrotów i 25 swoich przychodów oddajemy na zakup żywności. Ale chcę wrócić do 

województwa lubuskiego - to jest milion konsumentów, robiąc bilans potrzeb żywnościowych to są 

ogromne możliwości Panie Marszałku dla rozwoju całego sektora żywnościowego w tym regionie. 
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Jedną bardzo istotną rzeczą i tu muszę Panie Marszałku powiedzieć, że ma Pan doskonałych ludzi w 

osobie Pani Kwiatkowskiej, która doskonale promuje polskie, lubuskie produkty nie tylko w lubuskim, ale 

i w Polsce i poza jej granicami. Jestem zapraszany, byłem na ostatnim spotkaniu polsko-niemieckim, 

podpisanie tego traktatu 20-letniego i zapamiętałem słowa Genschera, który mówi: miałem być 

rolnikiem, przez okno zawsze widziałem pola swojego taty, ale niestety stało się, że jestem politykiem, 

ale z takim apelem wystąpił: dbajcie o młodych rolników, o ich rozwój. Jeszcze jedno: wczoraj się 

spotkałem z Okrasą, z człowiekiem, który w sztuce kulinarnej w Polsce i w telewizji jest osobą bardzo 

znaną, kreatywną i mieliśmy możliwość porozmawiania jaka jest ta polska żywność, jakiej jakości, na 

jakim poziomie, jak ją promujemy i mieliśmy trochę czasu, a później Pan Okrasa prezentował swoją 

sztukę kulinarną. Doszliśmy do wspólnego wniosku - dzisiaj jest sesja rolna to ja to kieruję do Pana 

Marszałka Tomczyszyna, merytorycznie - że istotą sprawy rozwoju całego sektora rolno-przetwórczego 

jest nauka zawodu i trzeba Panie Marszałku do młodych ludzi, do młodych adeptów powiedzieć, że 

zawód jest czymś wspaniałym, bo zawód otwiera drogę do każdej kariery. Ja nie chcę się chwalić, ja 

byłem uczniem masarskim, skończyłem technikum, skończyłem studia, otworzyłem przewód doktorski, 

co prawda produkt zaistniał na polskim rynku, ale z powodu czasu nie mogłem tego przewodu 

dokończyć. Mam taką prośbę, Panie Marszałku, jest prezydencja, są ogromne możliwości nie tylko dla 

przemysłu rolno-przetwórczego, spożywczego, ale dla całej Polski, ale szczególnie mówię o roli 

przemysłu rolno-spożywczego i proponuję Panie Marszałku żebyśmy jako Lubuskie zaistnieli w 

Brukseli. Ja już zrobiłem kiedyś taką prostą promocję i degustację polskich wyrobów - wystarczył nóż, 

deska, mnóstwo ludzi, nawet Pan Blikle był, inni byli: z Animex-u, z Sokołowa. Niestety położyliśmy ich 

na kolana, bo to było z Lubuskiego. Drodzy Państwo, jeszcze jedno: musimy promować się w lubuskim       

i w kraju. Przed nami Panie Marszałku jest POLAGRA, do której się musimy przygotować bardzo mocno 

i musimy jeszcze zaistnieć w ogrodach Pana Prezydenta, bo chcę Państwu powiedzieć, że Lubuskie 

mimo, że małe w wykazie tradycyjnych przetworów mięsnych to większość jest z lubuskiego. Nie 

powiem kto jest tego powodem. Jeszcze jedno: jestem w Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi i mam taką 

prośbę, żeby polskiej żywności nie upolityczniać. Ją trzeba rozważać w kategoriach merytorycznych. 

Przecież to nie my winiarzom załatwiliśmy, że oni mogą uprawiać winnice i produkować wina. Oni sami 

sobie załatwili, a my ich wsparliśmy i Panie Marszałku w każdej kategorii, w każdej branży tak 

powinniśmy robić, żeby wspierać wszystkich producentów z województwa lubuskiego. Dziękuję bardzo 

za uwagę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo Panie Pośle.  Szanowni Państwo, zanim 

przystąpimy do punktu 3 jeszcze raz przegłosujmy porządek obrad w całości z punktem 19a, żeby było 
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wszystko dobrze pod względem formalnym. Poddaję pod głosowanie porządek obrad w całości z 

punktem 19a. Kto z Państwa radnych jest za proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk? Kto jest 

przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk? Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i 

nacisnąć niebieski przycisk? Za 22 radnych, przeciw 0, wstrzymało się 0. Stwierdzam, że porządek 

obrad został przyjęty. 

Porządek obrad został przyjęty jednomyślnie. Głosowało 22 radnych. 

Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Do punktu 3. 

Interpelacje i zapytania.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? 

Proszę, Pan Radny Tymszan. 

 

Radny Paweł Tymszan: dziękuję bardzo za głos Panie Przewodniczący. Szanowna Pani Marszałek, 

Panie Przewodniczący, Wysoka Izbo, Szacowni Goście, przygotowałem 3 interpelacje - nie rolne, ale 

uważam, że ważne do omówienia. Pierwsza interpelacja jest jak gdyby na wyrost można powiedzieć, 

gdyż kilkadziesiąt wniosków współfinansowanych przez Lubuski Regionalny Program Operacyjny 

zostało wylosowanych do kontroli przez Urząd Kontroli Skarbowej i jednym z głównych zarzutów 

większości tych wniosków jest to iż zostało w postępowaniu  przetargowym w SIWZ- ie  napisane słowo 

użyteczność. Może zdefiniuję najpierw słowo użyteczność. Jeżeli beneficjent prowadząc postępowanie 

przetargowe napisał, iż podmioty mają mieć doświadczenie w budowie budynków użyteczności 

publicznej, według Urzędu Kontroli Skarbowej pomniejsza to konkurencyjność między wykonawcami, co 

jest moim zdaniem totalnym idiotyzmem. Zważywszy na to, iż nie ma jednoznacznej interpretacji 

orzeczeń sądowych, jak i to słowo użyteczność jest bardzo problematyczne, wnioskuję do Pani 

Marszałek, aby Zarząd podjął decyzję o nieobciążaniu beneficjentów kosztem, gdyż Urząd Kontroli 

Skarbowej będzie wnioskował o pomniejszenie dotacji wartości, bardzo wysokiej wartości, gdyż 5% 

wartości projektu, czyli 10% dotacji. To jest moja pierwsza interpelacja. Druga interpelacja jest związana 

z tym, iż Urząd Marszałkowski przyznaje stypendia dla uczniów najzdolniejszych. Warunkiem sine qua  

non przyznania takiego stypendium jest, aby ten uczeń uczęszczał do szkoły czy chodził na uczelnię na 

terenie województwa lubuskiego. Uważam ten zapis za niewłaściwy z tego powodu, iż najzdolniejsi z 

terenu województwa lubuskiego uczą się, no niestety w innych uczelniach, czy nawet w innych 

państwach. Również moglibyśmy im przyznawać te stypendia. Nie chciałbym tutaj polemizować na 
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temat poziomu na naszych lubuskich uczelniach, bo nie oto chodzi, ale nawet możemy tak powiedzieć 

część wydziałów nie jest dostępnych na terenie naszego województwa. To jest druga interpelacja. 

Wnioskuję tu o zmianę tego zapisu. I taka interpelacja, temat burzliwy, gdyż ostatnio było głosowanie na 

temat współfinansowania, czy dalszego finansowania Portu Lotniczego Zielona Góra-Babimost. Będąc 

na żużlu w Zielonej Górze widziałem przelatujące duże samoloty nad lotniskiem i ciągłą reklamę Portu  

Lotniczego Zielona Góra, 149 zł za możliwość przelotu. Bez przerwy była ta reklama, praktycznie do 

momentu rozpoczęcia zawodów latał ten samolot. Uważam, iż koszt tego był na pewno niebagatelny. 

Chciałbym tutaj zapytać jaki był koszt tej reklamy - rozumiem, że reklama jest dźwignią handlu i będąc 

na żużlu w Gorzowie nie widziałem żadnej reklamy Portu Lotniczego Babimost, ani tej już omówionej 

trasy, dlatego chciałbym poprosić Zarząd Województwa o to, aby można było tą imprezę zareklamować 

u mnie w Deszcznie na Święcie Pieczonego Kurczaka i oczywiście podejmę tutaj rozmowy finansowe 

odnośnie wysokości tej kwoty. Jest to druga impreza w województwie lubuskim pod względem wielkości 

osób po Woodstocku, także zapraszam serdecznie. Dziękuję.    

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo Panie Radny. Proszę, Pan Radny 

Pańtak. 

 

Radny Kazimierz Pańtak: Ja w jednej sprawie mam zapytanie takie bieżące: wiemy, że na zlecenie 

Urzędu Marszałkowskiego jak gdyby zlecono obsługę Dni Województwa, robienie różnego rodzaju 

materiałów telewizyjnych dla RTL-u, czyli Regionalnej Telewizji Lubuskiej i w ramach tego odbywały się 

rozmowy z ludźmi związanymi z województwem, głównie politykami. Tak się złożyło oglądałem te 

programy i nawet ktoś do mnie zadzwonił, wiem akurat kto, dlaczego oprócz Pana Przewodniczącego 

Fiedorowicza nie było nikogo innego spoza ludzi związanymi z Platformą? Był Pan Marszałek 

Niesiołowski bardzo związany z naszym województwem - cieszymy się bardzo, ale dlaczego nie było 

innych ludzi związanych, czy to powiedzmy niezależnych, bądź z SLD, czy z PIS-u też poważnej partii, 

ugrupowania w naszym Sejmiku? Bardzo proszę o wyjaśnienie. Myśmy próbowali wyjaśniać to z 

Redakcją. Powiedziano nam, że wybór osób, ruch przed kamerami regulowała osoba znana nam z 

imienia i nazwiska, pracownica Urzędu Marszałkowskiego. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę, Pan Robert Paluch. 

 

Radny Robert Paluch: dwie sprawy chciałem poruszyć. Pierwsza sprawa dotyczy dyrekcji Zarządu 

Dróg Wojewódzkich. Drogie wojewódzkie to większa część naszego budżetu i zadań bo grubo ponad 
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100 mln złotych, a tu okazuje się, z informacji ogólnodostępnych, że obecna Pani Dyrektor odchodzi na 

emeryturę, bądź przechodzi na emeryturę. Chciałem zapytać jak Zarząd na tak wysokie stanowisko i tak 

odpowiedzialne - bo to jest jednak sto kilkadziesiąt milionów rocznie, poza tym środki unijne i 1.600 km 

dróg - zamierza wyłonić nowego dyrektora Zarządu Dróg Wojewódzkich? Czy to będzie forma 

konkursu, czy Państwo jakąś inną ścieżkę mianowania na to stanowisko przewidzieliście? To jest 

pierwsza sprawa. Druga sprawa dotyczy informacji, które podejmowaliśmy na Komisji Gospodarki i 

Rozwoju Województwa około 2 miesięcy temu, na temat inwestycji zrealizowanych w 2010 roku, bądź 

jak lepiej do tej pory i była też tam informacja, już wiążąca i pewna, że Zarząd Dróg Wojewódzkich 

dostał kwotę ponad 10 mln złotych na usuwanie skutków powodzi, jeśli chodzi o drogi wojewódzkie w 

województwie lubuskim. Niestety nagle się coś wydarzyło i ta kwota ponoć spadła do kwoty niecałych 2 

mln złotych, bo taką informację podaje Wojewoda Lubuski. Co takiego się wydarzyło? Nie wiem czy się 

zmniejszyła ilość strat, co takiego się wydarzyło, że nagle ta kwota kilkakrotnie spadła, a trzeba 

pamiętać, że drogi po powodzi w województwie lubuskim, a szczególnie na południu województwa 

lubuskiego, zostały w znaczący sposób zdegradowane, pamiętamy tą sprawę zamknięcia mostu na 

Odrze, drogi między Nową Solą a Lubięcinem, tej wyrwy wielkiej, itd. itd. Także chciałbym wiedzieć co 

się takiego wydarzyło, że ta kwota nagle uciekła, a była pewna i jakie w tej chwili chcecie Państwo 

podjąć działania ażeby tą kwotę uzyskać? Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę, Pan Radny Kościk. 

 

Radny Zbigniew Kościk: chciałbym zapytać o środki unijne. Pani Marszałek, akurat jestem też na 

stronie teraz Ministerstwa Rozwoju Regionalnego i sprawozdaniu ostatnim z maja - tam są pewne 

niepokojące informacje dotyczące LRPO. Nie wiem czy Pani Marszałek już analizowała te informacje. 

Dlaczego występują znaczące opóźnienia w podpisywaniu umów z beneficjentami w ramach LRPO? 

Spadliśmy w tym zakresie na 4-5 miejsce, a niektóre województwa praktycznie wyczerpały limit środków 

w tym zakresie: wielkopolskie, opolskie z którym rywalizujemy 97%. Czym to skutkuje? Szybciej 

zapewne jeżeli podpiszemy umowy z beneficjentami, szybciej ci beneficjenci będą mogli występować o 

płatności i nie wykluczam - nie chcę tu głosić jakiś kasandrycznych informacji, ale być może w zakresie 

wniosków o płatność za chwilę to drugie miejsce stracimy. Czy jest coś na rzeczy? Prosiłbym o 

interpretację tej sytuacji. Co prawda zupełnie nam jakoś nie podlega EWT. Państwo kontaktujecie się z 

Ministerstwem Rozwoju Regionalnego, mówię o naszym województwie, uczestniczymy w dwóch 

programach, szczególnie cenny jest aspekt współpracy z Brandenburgią - tu są dosyć istotne środki i 

nie wiem czy Państwo wiecie, że na ten moment poziom dokładnie wykorzystania środków w ramach 
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EWT wynosi w kraju 12,4. Chodzi o wnioski o płatność. To są bardzo niepokojące informacje. Czy 

Państwo w jakiś sposób przez kontakt z Ministerstwem wyjaśnialiście jak wygląda sytuacja naszego 

projektu, szczególnie mówię Lubuskie-Brandenburgia, bo trochę inaczej wielkościowo wygląda 

Lubuskie-Saksonia i jak Pani skomentowałaby ten stan rzeczy, że poziom wykorzystania tych środków, 

jeśli chodzi o wnioski o płatność, jest tak słaby w skali kraju? Przypomnę: tam perspektywa finansowa 

jest dokładnie taka sama, 2007-2013-15, więc trzeba się bardzo w tym względzie mobilizować. 

Dziękuję.       

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko:  dziękuję. Proszę, Pan Radny Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, Pani Marszałek, trzy 

interpelacje. Pierwsza jest nasza wspólna z Panem Radnym Zbigniewem Kołodziejem, dotycząca 

naszego pobytu w Łagowie. Gratulujemy bardzo dobrej organizacji. To świetny pomysł by w czasie Dni 

Województwa Lubuskiego promować ważne i atrakcyjne miejsca województwa, ale ten ważny pobyt 

skłonił nas do zgłoszenia interpelacji w dwóch ważnych kwestiach Łagowa, jego przyszłości. Jest tutaj 

prośba o pomoc w przejęciu kina Świteź, jego modernizację. To jest jedyne kino w tej filmowej 

miejscowości no i bez zaangażowania jednak z poziomu województwa i współpracy z województwem 

dolnośląskim będzie to trudne do zrealizowania. A druga rzecz dotyczy modernizacji drogi powiatowej, 

chyba najgorszej drogi powiatowej, która prowadzi z Łagowa do stolicy rządowej tego województwa, 

czyli do Gorzowa przez Sieniawę. Jeśli ktoś jechał tą drogą to myślę, że pozbawił się złudzeń, że mamy 

dobre drogi w województwie lubuskim i kiedy się kończy powiat świebodziński, wjeżdża do 

sulęcińskiego to jakby do innego województwa się wjeżdżało, bo jest piękna droga przez cały powiat 

sulęciński aż do Gorzowa. Ale na granicy powiatu świebodzińskiego zaczyna się masakra. Oczywiście 

bez pieniędzy unijnych nie da się tej drogi zrobić. To nie chodzi o to, żeby już, ale żeby nie było tak jak 

dotychczas, że na liście indykatywnej z powiatu świebodzińskiego znalazła się tylko jedna droga z 

Łagowa do Łagówka - w zasadzie taka trochę droga do nikąd. Druga interpelacja dotyczy rzeczy ważnej 

dla województwa i ona jest tutaj opisana. Ja tylko powiem, że zdumiało mnie pismo dotyczące 

przygotowania Studium integracji przestrzennej polskiej części pogranicza Polski i Niemiec, a kiedy z 

pisma dowiedziałem, że ponad rok temu podpisano takie porozumienie trzech województw i 

Ministerstwa Infrastruktury jako człowiek, który nie przeoczył żadnej tego rodzaju komunikacji, 

uczestniczę też we wszystkich posiedzeniach gremiów polsko-niemieckich, nigdy nie wiedziałem, że 

coś takiego będziemy opracowywać. Jestem też w innych gremiach, gdzie dyskutujemy i tam zabieram 

głos i różne dokumenty, propozycje zgłaszam w kontekście zagospodarowania przestrzennego kraju 
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2030, strategii województwa lubuskiego, Programu Polski Zachodniej i na tych gremiach nigdzie nie 

mówiono o tym, że takie studium będzie opracowywane. Do obu Euroregionów skierowano pismo z 

prośbą o bardzo krótki czas złożenia wniosków. Przypominam, że w obu Euroregionach są prawie 

wszystkie gminy i powiaty tego województwa. No, to nie jest poważne traktowanie. Kiedy sobie 

przypomnę przed 7 lat co się stało ze studium zagospodarowania pogranicza, kiedy w Szczecinie jak 

strażak z całym sensem tego słowa musiałem wojować, by S3, którą w tamtym studium skierowano z 

Gorzowa do Poznania, by zaprzestać tych działań - przypomina się pewien koszmar. Pani Marszałek 

skoordynujmy to. W tym gronie to jest tak prosto, by powiedzieć o tym jakie jeszcze dokumenty będą 

opracowywane. Jestem zdumiony, że taki dokument był trzymany przez ponad rok. Ta informacja do 

nikogo nie dotarła, a przynajmniej jak dotarła, dlaczego ona była tajemnicą? Dlaczego tak ważne 

kwestie w województwie lubuskim są tajemnicą, a potem się dziwimy, że tak to nie do końca wychodzi? 

Takim małym, fajnym województwem jesteśmy. I ostatnia rzecz, która dotyczy mojej ulubionej dziedziny 

jaką jest turystyka: na Komisji w Sławie dowiedzieliśmy się o tym, że koordynacja turystyki ma być 

powierzona komórce wewnętrznej Wydziału Rozwoju Regionalnego, czyli komórka wewnętrzna jako 

Wydział Turystyki ma koordynować całą turystykę w województwie. Kiedy spojrzymy na zadania 

turystyki już tylko w samym Urzędzie Marszałkowskim to co najmniej 4 albo 5 departamentów, czyli 

Współpracy Zagranicznej, Gospodarki i Infrastruktury, Rolnictwa podejmuje te działania turystyczne i 

wydaje mi się żeby tej trudnej dziedzinie nadać jakąś rangę to albo Marszałek, albo ktoś z Zarządu 

powinien koordynować te działania, a z drugiej strony czas podjąć decyzje co dalej z LOTUR-em, no bo 

to on został powołany po to, by koordynować te działania nie tylko w obszarze Urzędu 

Marszałkowskiego, ale całego województwa pamiętając, że gminy i powiaty wykładają znacznie większe 

pieniądze niż te, które zapisaliśmy w budżecie województwa. Reasumując: warto zastanowić się nad 

tym, by te działania koordynacyjne nie służyły jednak pewnemu konfliktowi o to kto rzeczywiście 

powinien zajmować się turystyką, by raczej one służyły połączeniu wysiłków na rzecz turystyki. Jeśli ona 

nawet nie jest kluczową dziedziną, to ilość turystów choćby przyjeżdżających na te święta, w których 

uczestniczyliśmy ostatnio nawet z powodu złej pogody uzasadnia sensowność działań łączących 

wspólne wysiłki. Dziękuję bardzo.    

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę bardzo, Pan Radny Ardelli i Pan 

Radny Bartkowiak.      

 

Radny Tadeusz Ardelli: Pani Marszałek, moja interpelacja dotyczy programu Innowacyjna gospodarka. 

Z posiadanych przeze mnie informacji na dzień 17 czerwca województwo lubuskie pozyskało z 
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programu Innowacyjna gospodarka - jedynie 253 mln zł i zajmujemy w pozyskiwaniu tych środków – 

oczywiście to jest program centralny - przedostatnie miejsce. Wyprzedzamy jedynie województwo 

zachodniopomorskie. To jest program, który skierowany jest do firm, uczelni, samorządów i środki te 

mają wspomagać innowacyjne projekty dla przedsiębiorców i jednostek naukowych. Pytanie moje jest 

takie: skąd wynika tak nikłe pozyskiwanie tych środków? Czy nikt nie jest tym zainteresowany, czy być 

może mało rozpropagowujemy ten program? Jeżeli tak to czy zamierzamy podjąć jakieś środki, aby 

usprawnić i polepszyć nasze pozyskiwanie tych środków i tą pozycję w tym rankingu, którą zawsze się 

chwalimy?  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę bardzo, Pan Radny Bartkowiak. 

 

Radny Józef Bartkowiak: najpierw chciałem podziękować za szybką reakcję na interpelacje, które 

złożyłem na poprzednich sesjach - jedną wspólnie z Panem Fiedorowiczem dotyczącą budowy 

chodnika we wsi Czarnowice. Już się chodnik buduje i jestem przekonany, że we wrześniu dzieciaczki, 

które pójdą do szkoły, będą bezpiecznie tam mogły pójść. Druga sprawa dotyczy mojej interpelacji 

złożonej w sprawie remontu poważnego uszkodzenia drogi krajowej nr 32 na trasie Krosno – Gubinek w 

rejonie Brzózki. Droga została naprawiona i niebezpieczeństwo zostało zażegnane  Dziękuję bardzo. 

Teraz chciałem złożyć interpelację dotyczącą rzeczywiście dzisiejszej sesji. Otóż od dłuższego czasu są 

poważnie uszkodzone zastawki na rzece Łomiance w rejonie wsi Chlebowo. Wiadomo, zastawki mają 

dwustronne działanie. Jeżeli jest powódź - chronią przed nią, jeżeli jest susza - powodują nawadnianie 

poszczególnych pól. Ja byłem tam w ubiegłym roku w listopadzie i okazało się, że z tych kilkudziesięciu 

hektarów słoma rzepakowa nie mogła być zebrana wcześniej jak pod koniec listopada z uwagi na 

powódź. Naprawdę to są niewielkie koszty. Ja się orientowałem. Mniej więcej koszt naprawy tych 

zastawek wynosi około 30-40 tys. zł, a naprawdę mogą z powodzeniem ustrzec przed tymi 

zagrożeniami. Bardzo proszę o to, żeby były one jak najwcześniej naprawione. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę bardzo, Pan Radny Paduszyński   

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Zdzisław Paduszyński: moja interpelacja dotyczy rozporządzenia 

Rady Ministrów z dn. 24 lutego 2009 roku i dotyczy Posłów. Dobrze, że jest Pan Poseł Balcerzak. 

Myślę, że jest to najbardziej w kwestii rolnej aktywny nasz Poseł, nie mówiąc już o Pani Minister, która 

siedzi obok Ministra rolnictwa, więc myślę, że tutaj moja interpelacja będzie zauważona i zrealizowana. 

Chodzi o spełnianie pewnych warunków przez gospodarstwa ekologiczne. Moja interpelacja jest na 
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przykładzie naszego województwa, naszego kolegi - członka Izby Rolnej i chodzi o to, że w trakcie 

kontroli stwierdzono u kolegi niewykonanie pewnych zobowiązań, które są zgodne z ustawą .Te 

zobowiązania nie mogły być zrealizowane. Może przeczytam: ,,nieprowadzenie produkcji rolnej zgodnie 

z zasadami określonymi w przepisach o rolnictwie ekologicznym skutkującym nieodpowiednim stanem 

uprawy, w szczególności zachwaszczeniem lub porażeniem roślin uprawnych przez szkodniki i 

choroby”. Chodzi o to, że rolnik nie mógł spełnić tych warunków, ponieważ nie ma żadnych środków, 

które może zastosować, więc powinno być jakieś wykonawcze prawo, które by mówiło, że jeśli nie ma 

no to powinno być w ten czy inny sposób. A to się wiąże z tym, że 100% dopłat  po prostu jemu się nie 

wypłaca. Dotyczy również innego punktu - nieutrzymanie minimalnej obsady drzew i krzewów. Rzecz 

polega też na tym, że sadzenie drzew i krzewów powoduje, że w trakcie suszy, czy w trakcie powodzi te 

krzewy wypadają i jest taki przypadek, że powiedzmy na przestrzeni 9 hektarów wszystkie drzewa i 

krzewy wypadły. No i człowiek już od 5 lat sadzi te drzewa i krzewy i zawsze ma pecha, bo albo mu 

wyschną, albo mu wymokną . W związku z tym ja myślę, że jeżeli są warunki  związane z naturalnymi 

przeszkodami to tu powinna być jakaś ulga. Tutaj, w tym przypadku, również odbiera mu się 100% 

dopłat. Może  ja nie tyle moją interpelację, co te 2 punkty przedłożę Panu Balcerzakowi i ewentualnie 

prosiłbym o interwencję ,bo myślę ,że to jest przypadek jeden bardzo drażliwy. Proszę Państwa, mając 

gospodarstwo kilkudziesięciohektarowe i nie dostać w ogóle dopłat to jest tragedia, szczególnie jeśli 

ktoś jest bardzo aktywny i prowadzi gospodarstwo ekologiczne, jedno z niewielu w naszym 

województwie, bo chyba są 2 czy 3. Więc jeżeli wypadnie nam takie gospodarstwo z przetwórstwem to 

koniec i jak to świadczy o nas, że nie potrafimy sobie wzajemnie pomagać, a prawo musi być 

dostosowane do warunków naturalnych i życiowych. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Przypomnę, że na sali mamy obecną 

panią Dyrektor Elżbietę Kwaśniewicz z Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, także fachowa 

pomoc jest obecna na dzisiejszym Sejmiku. Chcę przywitać przy okazji dwóch Starostów: Pana 

Ireneusza Kruczkowskiego, Starostę Gorzowskiego i Pana Ireneusza Plechana, Starostę 

Zielonogórskiego, którzy dotarli do nas. Witam. Proszę bardzo, Pan Radny Andrzejczak . 

 

Radny Bogusław Andrzejczak: Dziękuję. Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, ja z krótkim 

zapytaniem w ślad za tym jak zapytano mnie w Gorzowie, a odpowiedzi nie potrafiłem udzielić, stąd 

prośba do Pani Marszałek o wyjaśnienie. Rozmówca nie ukrywał, że jego pytanie jest związane m.in. z 

faktem odmowy przeprowadzenia Dni Województwa Lubuskiego w Gorzowie ze względu na brak 

dofinansowania ze strony Prezydenta Miasta. Mianowicie 26 czerwca w Zielonej Górze odbyła się 
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impreza ,,Lato „Z” z Dwójką” itp. Pytanie jest proste: Czy Zarząd Województwa Lubuskiego 

partycypował w jakikolwiek sposób w kosztach przeprowadzenia tej imprezy? Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Szanowni Państwo Radni (Nikt z 

Radnych nie zgłosił więcej interpelacji i zapytań) Przypominam, iż odpowiedzi na interpelacje 

otrzymacie Państwo Radni na piśmie w ustawowym terminie. Czy ktoś  z Państwa Radnych ma jeszcze 

zapytania dotyczące spraw bieżących? Nie widzę. Proszę o udzielenie odpowiedzi Panią  Marszalek 

Elżbietę Polak. 

 

Interpelacje i zapytania złożone przez Radnych Województwa na piśmie stanowią załącznik nr 4 do 

protokołu. 

 

Do punktu 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, 

dostojni Państwo. Proszę Państwa, jeżeli Pan Przewodniczący pozwoli przedstawię najpierw Państwu 

informację z prac Zarządu, ponieważ w tej informacji znajdują się również odpowiedzi na większość 

interpelacji i później szybko uzupełnię jeszcze odpowiedzi tak, żeby wszystkich Państwa 

usatysfakcjonować. W okresie międzysesyjnym odbyliśmy 5 posiedzeń, Zarząd podjął 92 uchwały. 

Najważniejsze z uchwał dotyczyły problemu związanego z realizacją umów ze Stowarzyszeniem Verte. 

Wynegocjowaliśmy porozumienie ze Stowarzyszeniem. Stowarzyszenie nie będzie miało roszczeń o 

odszkodowanie za poniesione straty. Doszliśmy do takiego rozwiązania, które również gwarantuje dla 

Województwa Lubuskiego pozytywne rozwiązanie. Podjęliśmy decyzje w sprawie sprzedaży 

nieruchomości wojewódzkiej w Rewalu. Przyznaliśmy 1.200.000 zł z rezerwy celowej na kontynuację 

ważnych inwestycji w Wojewódzkim Ośrodku Sportu i Rekreacji w Drzonkowie - jest to budowa podłogi 

sportowej z nawierzchnią oraz zakup wyposażenia hali tenisowej. To takie z najważniejszych tematów, 

bo o wszystkich informujemy Państwa na bieżąco - informacje te znajdują się również w Biuletynie  

Informacji Publicznej - ale z takich najważniejszych to też podział środków 400.000,00 z PFRON, jak 

również przyznanie dofinansowania na realizację projektu systemowego ,,Prognozowanie zmian 

gospodarczych w Województwie Lubuskim”, co ma duże znaczenie, zwłaszcza w tym roku 

programowania strategicznego, gdy tworzymy nową strategię rozwoju województwa, regionu, zmiany 

planu zagospodarowania przestrzennego, jak również programy gospodarki odpadami, program 
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ochrony środowiska. I komisje konkursowe – konkursy toczą się tam, gdzie upłynęła kadencja, o których 

informowałam Państwa na ostatniej sesji i dotyczy to między innymi jednostek ochrony zdrowia, 

Obwodu Lecznictwa Kolejowego w Gorzowie. Też powołana została komisja konkursowa do wyłonienia 

kandydata na stanowisko z-cy dyrektora ds. lecznictwa w Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego 

w Zielonej Górze. Niedawno wybraliśmy dyrektora, którym została Pani Król z tego co pamiętam. 

Powołanie komisji konkursowej na stanowisko dyrektora Samodzielnej Publicznej Wojewódzkiej Stacji 

Pogotowia w Gorzowie. I to jest też taki czas, że do 30 czerwca Zarząd analizuje i zatwierdza 

sprawozdania finansowe naszych jednostek w zakresie kultury, zdrowia. To już mamy za sobą. 

Wszystkie sprawozdania zostały zbadane przez biegłych, zweryfikowane przez Skarbnika 

Województwa i Zarząd przyjął sprawozdania finansowe za 2010 rok. Konkursy, które zostały ogłoszone 

to: na stanowisko dyrektora Wojewódzkiego Ośrodka Metodycznego w Gorzowie Wlkp. - upłynął już 

czas składania ofert, nastąpiło też rozstrzygnięcie postępowania konkursowego na stanowisko 

dyrektora szpitala w Zielonej Górze - ponownie został wybrany Pan Waldemar Taborski. Proszę 

Państwa, z ostatnich wydarzeń ważnych, które się odbyły to na pewno Dni Województwa 

zainaugurowane w Gorzowie Wlkp. 27 czerwca odbyła się Lubusko-Brandenburska debata Europejska. 

Myślę, że debata dobra, rzeczowa, konstruktywna z udziałem Premiera Brandenburgii Matthiasem 

Platzkiem. Odbyły się też rozmowy, które oceniam wysoko, ponieważ premier zobowiązał się do 

zorganizowania spotkania z Zarządem nowego lotniska w Berlinie Schönefeld, co jest dla nas bardzo 

istotne, ponieważ zabiegamy o współpracę i tu możemy na Pana Premiera liczyć, jak również w 

zakresie wspólnej pracy nad Studium, o którym mówił Pan Czesław Fiedorowicz i w zakresie realizacji 

tych zadań, które  były omawiane tydzień przed naszą debatą między rządami Polski i Niemiec, a są dla 

nas na pograniczu bardzo ważne, bardzo obiecujące i musimy dopilnować realizacji tych zadań głównie  

w zakresie infrastruktury kolejowej i drogowej, bo padły one z ust Premierów naszych państw, więc jest 

to niezwykle dla Lubuskiego ważne. Następnie odbył się tez koncert w Gorzowie, olbrzymia frekwencja, 

bardzo udany koncert Jazzowy i od 30-go w Łagowie świętowaliśmy. Wszystkie gwiazdy, również 

polityczne uczestniczyły. Niektórzy otwierali, niektórzy kończyli ten festiwal. Także nawiązując do 

interpelacji Pana Radnego Pańtaka - kto był w stanie, ten brał udział w wywiadach telewizyjnych, także 

nie było żadnego klucza politycznego. Tak, Panie Czesławie? Myślę, że tak było. Proszę Państwa, 

gwiazdy: Ania Dąbrowska, Czesław Mozil, zespól Cochise, Majka Jeżowska świetnie wpisały się w 

atmosferę kultowego, niszowego Festiwalu 40. już Lata Filmowego. Świetnie pasowały do całego  

klimatu. Również bardzo dobrze, profesjonalnie były przygotowane wszystkie iventy - lubuskie militarne. 

W czwartek rozpoczął się ten dzień bardzo wojskowo, później piątek - Połączy nas Jazz najbardziej mi 

się podobał. Muszę powiedzieć, że świetna scenografia, jak również wykonanie muzyków jazzowych 
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zielonogórskich i gorzowskich pokazały, że tak naprawdę to się bardzo lubimy, integrujemy, świetnie się 

razem bawimy. Jazz był wszędzie obecny, na luzie przygotowana i spontaniczna impreza. Ukłony dla 

Pana Szymaniuka Big Band i Dziewańskiego z Letniej Akademii Jazzowej z Gorzowa Wlkp. Młode 

Lubuskie w sobotę było deszczowe, młodzi wytrzymali, przyjechał sam Jurek Owsiak. Wszystko się 

odbyło zgodnie z planem, również wszystkie koncerty. Najbardziej rodzinne i najbardziej może ulubione 

przez dzieci Fantastyczne lubuskie w niedzielę, świetnie koncerty, na koniec Kabareton. Przy tej okazji 

dziękuję wszystkim, którzy przybyli, uczestniczyli osobiście w Łagowie pomimo niesprzyjającej pogody, 

ale myślę, że to Pan Bóg czuwa nad nami, bo gdyby był upał to nie wyobrażam sobie co by się działo. 

Poza tym bardzo mocno dziękuję koordynatorom, bo kawał dobrej roboty wykonaliście, naprawdę dużo 

pracowników Urzędu w te prace była zaangażowanych. Takim głównym koordynatorem z Urzędu była 

Pana Sylwia Wojtasik - warto wymienić Panią Sylwię i podziękować - i Dyrektor Regionalnego Centrum 

Animacji Kultury Krzysztof Świtalski miał bardzo dużo zadań powierzonych i nasza jednostka bardzo 

dobrze sprawdziła się w organizacji tego przedsięwzięcia. W tym czasie odbyło się też bardzo ważne 

spotkanie - Konwent Marszałków Polski Zachodniej. Przybyło 5 marszałków, rozmawialiśmy na temat 

naszej Strategii dla Polski Zachodniej. Jesteśmy już mocno zaangażowani, przyjęliśmy te ekspertyzy, 

które zostały opracowane na poziomie Ministerstwa Rozwoju Regionalnego 3 ekspertyzy, 5 ekspertyz 

dla 5 regionów. To też były warsztaty, w których uczestniczyli dyrektorzy wszystkich departamentów 

Rozwoju Regionalnego w każdym województwie, nasi eksperci regionalni, eksperci kluczowi zatrudnieni 

przez Ministerstwo. Bardzo duże wydarzenie i naprawdę robocze spotkanie. Przyjęliśmy wszystkie 

ekspertyzy i wyznaczyliśmy kierunki do dalszej pracy. 15 września, tym razem w Opolu, będzie 

pracować nad projektami transgranicznymi. My jako Lubuskie przede wszystkim już ten katalog 

opracowaliśmy, to jest S3 budowa do drogi, modernizacja S3 do samego południa, czyli do Pragi. 

Bardzo mocno zależy nam też na modernizacji dróg kolejowych, zwłaszcza ,,Odrzanka” o czym to była 

wcześniej mowa, czyli połączenie kolejowe Szczecin - Kostrzyn - Zielona Góra – Wrocław - Opole, ale 

również na rozwój portów regionalnych w zakresie infrastruktury transportowej największy kładziemy 

nacisk, ponieważ również chodzi o drogę rzeczną na Odrze, gdzie zależy nam na 3 i 4 klasie 

żeglowności, ale to też projekty transgraniczne w zakresie edukacji, dostosowanie naszej oferty 

edukacyjnej do bardzo dynamicznie zmieniających się potrzeb rynku pracy i to o czym tutaj była dzisiaj  

mowa głównie w zakresie  innowacji projektów badawczych, bo faktycznie jako lubuskie jesteśmy 

daleko w tyle, a o tym będziemy mówić omawiając sprawozdanie z wdrażania Strategii rozwoju 

Regionalnego, bo to jest nasz słaby niestety punkt. O konferencji już mówiliśmy z okazji XX-lecia 

traktatu o dobrej współpracy Polsko - Niemieckiej, o dobrym sąsiedztwie. Bardzo dobry materiał powstał 

w wyniku tej debaty i tutaj dziękuję też prelegentom, ponieważ warto skorzystać z tych doświadczeń i 
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dobre praktyki kontynuować zwłaszcza, że już rozpoczynamy okres programowania strategicznego na 

nową perspektywę 2014-2020 i temu był poświęcony Konwent Marszalków, który odbył się w Brukseli w 

dniach 29 i 30. Najważniejsze tematy które omawialiśmy to budżet w nowej perspektywie. Akurat w tym 

samym czasie były przyjęte założenia budżetu na nową perspektywę. 80 miliardów euro dla Polski to 

jest zapowiedz bardzo dobra. W tej perspektywie mieliśmy 69 miliardów euro, więc jest to duży wzrost. 

Wiemy jakie jest ukierunkowanie, jakiego typu projekty będą priorytetowe, wiodące, jak gdyby nakazane 

przez politykę spójności Unii Europejskiej, głównie ekologiczne, innowacyjne, badawcze. Musimy się do 

tego mocno przygotować, dlatego w ramach krajowej rezerwy wykonania dla naszych firm, które nie 

wykazują tak dużego zainteresowania projektami innowacyjnymi jak w innych regionach, 

przeznaczyliśmy dofinansowanie 40 milionów zł na projekty innowacyjne, badawcze i to jeszcze z 

krajowej rezerwy wykonania w tym roku będą przekazane. Udało nam się to obronić w Brukseli przed 

Komisją Europejską. Odbyły się negocjacje naszego województwa z Komisją Europejską i dotacje będą 

dla przedsiębiorców, bo nie mieliśmy takiej zgody. Po Komitecie Monitorującym Komisja Europejska 

kwestionowała dotacje bezpośrednie, stawia w nowej perspektywie na współfinansowanie z programów 

operacyjnych instrumentów inżynierii finansowej zwrotnych - pomoc zwrotna ma być przede wszystkim, 

czyli pożyczki, poręczenia. My mamy takie fundusze - fundusz pożyczkowy i fundusz poręczeń 

pożyczkowych, ale jeszcze z krajowej rezerwy wykonania będą dotacje bezpośrednie. Jest zgoda 

Komisji Europejskiej, toczymy nadal dyskusje. Niestety co do projektów na infrastrukturę edukacyjną 

lokalną, podobnie jak na drogi lokalne, nie ma zgody. Podobnie również tutaj, ale nie odpuszczamy 

mogę powiedzieć i przedstawiliśmy jeszcze dodatkowe argumenty wynikające z dotychczasowego 

wdrażania, także to pole jeszcze jest w fazie dyskusji. Bardzo ważne wydarzenia dotyczyły 

uruchomienia połączeń lotniczych pasażerskich Zielona Góra – Warszawa. Nasze lotnisko prowadziło 

działalność operacyjną, nie mieliśmy niestety przez prawie pół roku połączeń pasażerskich. Dzięki 

zgodzie Sejmiku mamy dofinansowanie i trzeba powiedzieć, że być może to wpływ promocji, ale loty są 

pełne. Mamy takie sygnały, że zdarza się, że kilkanaście osób odchodzi z kwitkiem, bo nie ma już 

biletów. Także na pewno cena o tym świadczy, jak również konkursy i taka akcja promocyjna, która 

nagłaśnia nasze połączenia. Uczestniczyliśmy również wspólnie z Wicemarszałkiem Sokołowskim po 

raz pierwszy jako Lubuskie w targach lotniczych w Paryżu. Tutaj odbyły się spotkania z 

przedstawicielami Doliny Lotniczej z Rzeszowa. Proszę Państwa, w Dolinie Lotniczej w Rzeszowie od 

5-ciu firm stowarzyszenie ma w tej chwili w Dolinie 80 firm branży lotniczej. Niesamowicie przygotowani, 

zaangażowani. Naprawdę nasza ta wizyta studyjna, która się wcześniej tam odbyła, przynosi już 

konkretne skutki. Prezes Stowarzyszenia Dolina Lotnicza we wrześniu u nas przeprowadzi warsztaty 

dla naszych przedsiębiorców, którzy są zainteresowani rozwojem swojej działalności w powiązaniu z 
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portem lotniczym. Spotkaliśmy się również z francusko–polską Izbą Handlowo-Przemysłową omawiając 

możliwości takiej współpracy zwłaszcza, że w przyszłym roku targi lotnicze odbędą się w Berlinie i 

wiemy już dokładnie z jaką ofertą wyjść i jak się przygotować. Nawiązaliśmy też kontakty ze 

stowarzyszeniem, które działa w obrębie Paryża i tam jest 800 firm branży lotniczej. Bardzo mocno 

współpracuje to stowarzyszenie z Doliną Lotniczą w Rzeszowie. Prowadzimy aktywną promocję lotów z 

Babimostu do stolicy. To półrocze to taki sprawdzian na temat faktycznie naszych potencjałów, naszych 

możliwości i zachęcenia mieszkańców regionu do korzystania z tego typu połączeń. Ta promocja myślę 

że jest widoczna na wszystkich stronach internetowych naszych mediów regionalnych. Są 

przygotowywane też iventy, które będą aktywne w tym półroczu. To również debaty o lotnisku, które są 

organizowane. Dobrze się toczy taka debata. Na  wrześniową sesję do prezentacji już będzie gotowa 

koncepcja strategii rozwoju portu lotniczego w Babimoście oraz uchwala w sprawie wieloletniego 

finansowania rozwoju portu lotniczego. W ramach Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego 

oddawane są kolejne inwestycje do użytku, między innymi biblioteka w Nowej Soli. Jeden rodzynek, 

właśnie firma innowacyjna, ale bardzo dobra, LFC odebrała nagrodę gospodarczą w kategorii innowacji 

od Prezydenta Rzeczpospolitej Polskiej na targach w Poznaniu. Także jest taka ,,jaskółka”. Firma 

produkuje implanty i mam nadzieję, że skoro Pan dr Lechosław Ciupik został Przewodniczącym  

Lubuskiej Rady Innowacji to uda nam się również zachęcić innych przedsiębiorców do korzystania z 

współfinansowania na tego typu projekty, tak żebyśmy już jako Lubuskie nie byli na przedostatnim 

miejscu w Polsce z tak małym zaangażowaniem w projekty innowacyjne. Prowadzimy też rozmowy 

bardzo aktywnie w tym półroczu z naszymi partnerami z zagranicy. Odbyły się wizyty na Ukrainie, na 

Białorusi i w Rosji, ale również otwierają się nowe możliwości - Radca Ambasady Japońskiej jest bardzo 

mocno zainteresowana województwem Lubuskim, ponieważ u nas działają tylko dwie firmy japońskie, a 

w naszym regionie sąsiednim, np. dolnośląskim 47 firm japońskich. Także ten nasz rynek jest otwarty 

tym bardziej, że Japończycy sprawdzili, że to właśnie w regionie lubuskim jest najwięcej spółek z 

udziałem kapitału zagranicznego - mamy drugie miejsce w Polsce pod tym względem zaraz po 

mazowieckim - i jesteśmy takim regionem bardzo otwartym, przyjaznym dla inwestorów. Jest duże 

zainteresowanie. Mam nadzieję, że z tych rozmów będą konkretne efekty. Odbyło się też spotkanie 

zespołu, który został powołany w sprawie budowy elektrowni i kopalni Gubin Brody. Zespól zapoznał się 

z propozycjami zmian do planu gospodarowania przestrzennego, rozmawiano też na temat sprzedaży 

nieruchomości i zespół zapoznał się z aktualnym stanem realizacji projektu. Byli przedstawiciele firm 

wiodących w tym zakresie. Odcinek S3 - to już króciutko. Została podpisana umowa na kontynuację 

inwestycji na trasie Gorzów Wlkp. – Międzyrzecz. Jak wykorzystać Odrę? 22 czerwca we Wrocławiu 

odbyło się II-gie Zachodnie Forum Gospodarcze. To też jest jeden z priorytetów najważniejszych w 
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opracowaniu Strategii dla Polski Zachodniej, stąd też nasz aktywny udział w pracach na temat 

gospodarczego wykorzystania Odry. Uczestniczymy również w świętach naszych gmin i miast. Odbyła 

się pierwsza w historii województwa impreza w Kargowej ,,Czekoladowa Kargowa”, świetnie również, 

profesjonalnie przygotowana. Również w czerwcu na temat zdrowia poświęciliśmy sporo uwagi. Odbył 

się II Lubuski Piknik Zdrowia - oferta bardzo potrzebna dla mieszkańców. Promujemy zdrowy styl życia, 

realizujemy Strategię promocji ochrony zdrowia. Mieszkańcy Zielonej Góry, podregionu 

zielonogórskiego naszego lubuskiego bardzo licznie uczestniczyli – tłumy - pogoda dopisała, skorzystali 

z bezpłatnych badań. Swoją ofertę prezentowały wszystkie wojewódzkie szpitale, bardzo dużo 

powiatowych szpitali  i jak widać jest już konkurencja między tymi jednostkami i konieczność zabiegania 

o pacjentów. Współpracujemy również z Diecezją Zielonogórsko–Gorzowską bardzo aktywnie. Diecezja 

również realizuje projekty na terenie naszego województwa, głównie w zakresie odradzania dziedzictwa 

kulturowego, także zależy nam na dobrym kontakcie. Mamy duże efekty w zakresie promocji idei 

transplantologii, mamy podpisane partnerstwo, gdzie kościół katolicki bardzo dużo zrobił dobrej pracy. 

Mamy u nas Kanclerza Lubuskiej Loży ,,Business Centre Club”. Został nim Ryszard Wtorkowski. 

Nawiązaliśmy mocną współpracę z przedsiębiorcami. Zależy nam na tym, żeby w tych konkursach już 

ostatnich, które zostały teraz ogłoszone, składali swoje projekty. To również jest w naszej strategii 

bardzo ważne, bo niemożliwy jest rozwój gospodarczy bez aktywności firm lubuskich. Zaplanowaliśmy 

wspólną taką konferencję, debatę na temat jak ten rozwój gospodarczy powiązać z projektami 

innowacyjnymi, z nauką i to środowisko biznesowe jest bardzo mocno zainteresowane udziałem, 

również lobbowaniem stolicy na temat nowej perspektywy 2020 dla lubuskiego. Rozmawialiśmy w tym 

półroczu na temat jak powstrzymać powódź na północy w Gorzowie Wlkp. Podejmujemy również 

działania co do południa w gminie Przewóz. Mieliśmy dwie katastrofy można powiedzieć powodziowe w 

ubiegłym roku. Marszalek Tomczyszyn odwiedził gminę i została opracowana koncepcja 

zabezpieczenia gminy przed powodzią. Został zlecony projekt techniczny i w pierwszym kwartale 2012 

r. myślę, że już będziemy mogli jeżeli to zadanie przyjmiemy do budżetu, rozpocząć budowę wału 2 

kilometrów, tak żeby zabezpieczyć skutecznie gminę przed powodzią, zwłaszcza, że tam Niemcy nas 

zawstydzają, bo wykonali pracę już w 100%. Na temat rolnictwa dzisiejsza sesja, więc Pan Marszalek 

Tomczyszyn mi tu wybaczy, że szybciutko pominę, bo już to się robi zbyt długo, a dzisiaj będziemy o 

tym wszystkim mówić. Chcę przypomnieć jeszcze o Programie Biblioteka+ - na ten temat odbywały się 

w okresie międzysesyjnym kolejne spotkania w powiatach. Wnioski należy składać do 30 września 

2011, więc minie szybko ten czas, bo jest okres wakacyjny i drugi termin do 30 marca. To jest bardzo 

dobry projekt rządowy dla małych gmin do 15 tys. mieszkańców, możliwość korzystania środków na 

modernizację bibliotek. Mamy już pierwszą stypendystkę z Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki Pani 
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Anna Asani otrzymała 50 tys. zł. Będziemy mieli teraz kolejny nabór we wrześniu na kolejne stypendia i 

jest to niesamowicie ważne dla naszego regionu, bo są to olbrzymie środki finansowe przeznaczone na 

wsparcie tych najzdolniejszych, od których zależy przyszłość regionu można powiedzieć. Ten rok to jest 

Europejski Rok Wolontariatu. Odbywają się bardzo ważne spotkania na ten temat. Jest to forma 

podziękowania za poświęcenie milionów ludzi w Europie swojego czasu dla drugiego człowieka, ale 

również zachęcenie do wolontariatu innych, którzy nie byli do tej pory zaangażowani w ten sposób. W 

ramach Lubuskiego Regionalnego Programu odwiedziliśmy wszystkie niemalże inwestycje, które są 

współfinansowane ze środków LRPO w naszym regionie z udziałem naszych dziennikarzy tak, żeby nie 

tylko promować to co się udało zrobić, takie dobre praktyki, ale również w ten sposób przygotowywać 

się do kolejnego okresu, bo Proszę Państwa to jest rok programowania strategicznego, ale również 

przygotowywania projektów. My musimy mieć gotowe projekty w 2014 roku, żeby położyć gotowe 

projekty. I to jest niesamowicie ważne, żeby dużo o tym mówić, pokazywać dobre praktyki tam gdzie 

były wysoko ocenione projekty, żeby być przygotowanym na nową perspektywę. Tomasz Gierczak, 

członek Zarządu, uczestniczył w Wojewódzkim Pikniku Osób Niepełnosprawnych 18 czerwca. Słońce 

jest w każdym z nas, staramy się wspierać organizacje pozarządowe, które autentycznie w kontakcie 

najbliższym z mieszkańcami realizują ważne zadania samorządu województwa, bo nie wszystko 

musimy robić sami, nie wszystko najlepiej zrobią urzędnicy. 21 czerwca odbyło się posiedzenie 

Komitetu Monitorującego EWT - też była interpelacja na ten temat. My po polskiej stronie, Lubuskie, 

bardzo dobrze wdrażamy projekty. Problem jest po stronie niemieckiej. Rozmawiamy na ten temat w 

Ministerstwie. Przekazałam nasze uwagi dla Wiceministra Rozwoju Regionalnego Pana Waldemara 

Sługockiego. Mamy w umowach w tej chwili 51 milionów, 64 projekty są w trakcie realizacji, a program 

to jest 120 milionów euro i my po stronie polskiej mamy naprawdę już pełne zaangażowanie, natomiast 

po stronie niemieckiej jest ten problem. W Mierzęcinie też odbyła się konferencja dla inwestorów 

samorządowców, którzy działają w Kostrzyńsko-Słubickiej Specjalnej Strefie. W imieniu Zarządu w 

konferencji uczestniczył Członek Zarządu Tomasz Gierczak, który przedstawił wykład na temat 

transferu wiedzy do biznesu i jak Państwo widzicie już pracujemy nad zmianą wskaźników dotyczących 

innowacji, ale muszę powiedzieć, że nie jest tak źle, bo porównywałam przed dzisiejszą sesją wskaźniki 

nasze w zakresie sprzedaży produkcji w przemyśle. Porównując 2010 do 2009 mamy duży wzrost o 

17% i to daje nam w Polsce 4 miejsce pod względem tempa wzrostu produkcji. Będziemy o tym mówić 

przy okazji sprawozdania ze strategii Rozwoju Regionu. Przyjęliśmy wszystkie sprawozdania finansowe 

z jednostek ochrony zdrowia. 3 sprawozdania niestety mają wynik ujemny. A już od 1 lipca tego roku, 

tam gdzie są straty, straty będzie musiał pokryć organ założycielski, ewentualnie przystąpić do 

przekształcenia takiej jednostki w spółkę. Tam u nas nie ma dużych strat. To są Świebodzin - jeszcze 
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niezapłacone niewykonanie i są to straty też związane ze wzrostem amortyzacji związanej z zakupami 

sprzętu wysokospecjalistycznego i z dużymi nakładami na inwestycje w ubiegłym roku. Nowy Dworek 

ma malutką stratę. W zasadzie można powiedzieć, że to jest w granicach płynności 50 tys. zł i 

Wojewódzki Ośrodek Uzależnień. Te duże szpitale kluczowe mają wyniki dodatnie - Zielona Góra, 

Gorzów Wlkp. są wyniki dodatnie. W ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki 28 czerwca 

przyznaliśmy dofinansowanie dla ważnego projektu, który nasza jednostka realizuje. Świetny przykład 

dla pozostałych jednostek – Lubuska Akademia Kompetencji. Projekt jest realizowany przez 

Wojewódzki Ośrodek Sportu i Rekreacji w Drzonkowie. Stypendia  motywacyjne dla 120 

najzdolniejszych uczniów w województwie lubuskim. I od razu odpowiadam na interpelację Pana 

Radnego Tymszyna - taki regulamin komisja przyjęła, ponieważ przede wszystkim zależało nam na tym, 

żeby zatrzymać tych najzdolniejszych w regionie lubuskim. I też tak robią inne regiony. Miasta nawet 

fundują stypendia dla najzdolniejszych swoich uczniów z matematyki na przykład, żeby te osoby 

zostały, uczyły się, kontynuowały naukę w ich regionach. Oczywiście będziemy na ten temat 

rozmawiać, ponieważ do tej pory nie było wątpliwości czy pytań. Pochylimy się nad tym pytaniem. I 

Proszę Państwa też nabór do działania 9.1.2. projektów systemowych dotyczących indywidualizacji 

procesu nauczania i wychowania uczniów klas 1-3 w województwie lubuskim. Mówię o tym, ponieważ 

termin jest do 22 lipca, więc warto zapoznać się z tym poddziałaniem, żeby jeszcze zdążyć złożyć 

wniosek. Została podjęta uchwała w sprawie dofinansowania Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie 

w Sulęcinie oraz Ośrodka Pomocy Społecznej w Nowym Miasteczku. Proszę Państwa, wracając do 

interpelacji - oczywiście na wszystkie nie jestem w stanie tak dzisiaj szybko odpowiedzieć, ale chociaż 

takie najważniejsze kluczowe, co byśmy spokojnie mogli wakacje spędzić i wiedzieli jakie są 

odpowiedzi. A więc Pan Andrzejczak – Święto Zielona Góra ,,Lato w Dwójce” nie uzyskało żadnego 

dofinansowania z samorządu województwa, nie zwracał się organizator do nas o żadne 

dofinansowanie. Radny Tymszan - korekty finansowe, które nakłada Urząd Kontroli Skarbowej - jeżeli 

jest to uzasadnione brakiem implementacji prawa europejskiego, to jest już interpretacja rządu 

polskiego, że takie korekty nie będą naliczane, natomiast jeżeli to wynika z naszych procedur to do tego 

po prostu wrócimy, bo tutaj instytucją wdrażającą i zarządzającą, jeżeli chodzi o Lubuski Regionalny 

Program jest Zarząd Województwa i my możemy na naszym poziomie popatrzeć czy to słowo jest 

akurat kluczowe w tym zakresie. O stypendiach dla najzdolniejszych już mówiłam - pochylimy się. 

Współfinansowanie lotów, koszt promocji, jeżeli chodzi o Sprint Air, który pojawił się i tak zaniepokoił 

niektórych nad stadionem żużlowym – Sprint Air wykonał to we własnych kosztach, samorząd 

województwa nie płacił za tą reklamę. Radny Pańtak - program RTL - ja już mówiłam, ale jeszcze 

powtórzę: żadnego nie było problemu. Kto chciał mógł uczestniczyć w tym programie, ponieważ studio 
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znajdowało się właśnie tam gdzie Radni mieli swoje spotkanie i nie było żadnego klucza politycznego. 

Ale możemy to nadrobić na Dożynkach 11 września i uaktywnić tych, którzy tym razem nie uczestniczyli 

w tym programie. Radny Paluch - drogi wojewódzkie, zmiana dyrektora. Wystąpiliśmy o przeniesienie 

na podstawie porozumienia stron z Urzędu Miasta Zielona Góra zastępcy naczelnika Pana Napierałę, 

który przez wiele lat był naczelnikiem, zajmował się drogami, na stanowisko dyrektora Zarządu Dróg  

Wojewódzkich, uzyskaliśmy zgodę i takie porozumienie zostało z tego co wiem już podpisane. 

Usuwanie skutków powodzi - odpowiem na piśmie, bo chodzi o pieniądze i wiem, że ta pierwsza 

zapowiedź była dużo wyższa, później z uwagi na brak środków finansowych na ten cel została 

zmniejszona, ale chciałabym konkretnie odpowiedzieć, więc odpowiem na piśmie. Radny Kościk pyta o 

stan wdrażania Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego - faktycznie ranking zakończył się, 

także z 2 miejsca na pewno nie spadniemy, bo ten ranking już się zakończył. My już nie możemy mieć 

takiego przyśpieszenia, bo mamy bardzo wysokie, prawie 90%, zaangażowanie we wdrażaniu tego 

programu. Jeżeli chodzi o zahamowanie takie w tym I półroczu, to przede wszystkim są to duże projekty 

związane z Lubuskim Parkiem Naukowo-Technologicznym, bo zgodnie z harmonogramem rzeczowo-

finansowym już powinniśmy niektóre umowy podpisać i to jest kwota 65 milionów. My oczywiście, jako 

instytucja zarządzająca, jesteśmy przygotowani i otwarci, ale beneficjent wnioskował o przedłużenie 

terminu. i konkursy. W konkursach mamy w tej chwili 70 milionów zł. Także natychmiast jak będą 

złożone projekty w konkursach i ten Lubuski Park Naukowo-Technologiczny oceniony, to nie ma 

żadnego zagrożenia. To są te dwie przyczyny. O EWT już powiedziałam, że to jest po stronie 

Brandenburgii. W Łagowie wśród 5 marszałków Polski Zachodniej był również Marszałek Dolnośląski, 

który doskonale zna temat bo był Marszalkiem w ostatniej kadencji i teraz jest Wicemarszałkiem - Pan 

Marek Łapiński. Obejrzeliśmy wspólnie kino, obiecał pomóc zwłaszcza, że w przetargu nikt nie zgłosił 

się do tej oferty. Modernizacja drogi powiatowej z Łagowa do Gorzowa - faktycznie na liście projektów 

kluczowych była modernizacja z Łagowa do Łagówka, ale to gmina tak zadecydowała, że to jest taki 

priorytet. To beneficjenci składają projekty, natomiast tego typu drogi raczej nie mogą liczyć na 

dofinansowanie raczej w nowej perspektywie z Unii Europejskiej, bo nie takie jest ukierunkowanie. 

Mogą to tylko być duże połączenia tranzytowe, ale na pewno nie lokalne. Możemy tylko rozważyć to w 

wieloletnim planie inwestycji naszych, no ale to też jest droga powiatowa, a Zarząd Wojewódzki ma 

bardzo dużo do wykonania dróg, które są w Zarządzie Dróg Wojewódzkich. Chciałam Państwu 

powiedzieć i warto już pomyśleć o takim projekcie – Wrocław, województwo dolnośląskie, przymierza 

się do projektu w zakresie partnerstwa publiczno-prywatnego, dotyczy to właśnie modernizacji dróg 

wojewódzkich i dosyć jest to interesujące, więc oni, jako duże silne województwo, może przetrą szlaki i 

będziemy mogli z ich doświadczenia skorzystać. Polega to na tym, że w ramach partnerstwa publiczno-
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prywatnego to prywatny kapitał inwestuje środki na modernizację budowy dróg wojewódzkich, a 

województwo w ramach możliwości swoich finansowanych jak gdyby płaci czynsz dzierżawny co roku i 

to daje szansę szybkiej realizacji takich obszernych planów finansowych i likwidacji wieloletnich 

zaniedbań, opóźnień. Studium Polsko-Niemieckie - umowa została podpisana w ubiegłym roku i jest 

realizowana przez 3 województwa. Jest to inicjatywa Ministerstwa Infrastruktury. Odbyło się w tym roku 

spotkanie kolejne i będzie kontynuacja prac nad Studium. Zaangażowane jest województwo zachodnio-

pomorskie, lubuskie i dolnośląskie. Koordynacje działań turystycznych Lotur - Lotur jest to 

Stowarzyszenie autonomiczne, ma swoje władze i my nie możemy ingerować. Możemy tym swoim 

głosem, jako członek stowarzyszenia, ale tam są władze, komisje, zarząd stowarzyszenia. Natomiast 

samorząd województwa ma do wykonania określone zadania w tym zakresie, głównie w zakresie 

realizacji Strategii Turystyki - dobry dokument, wymaga aktualizacji w tej chwili. Nie możemy wkraczać 

w czyjeś kompetencje, a my będziemy rozliczani za zadania województwa i tylko i wyłącznie samorząd 

w zakresie ustawy o samorządzie wojewódzkim musi wywiązać się z tych obowiązków. Na pewno nie 

wydział. Wydział to jest narzędzie dla Zarządu Województwa do realizacji tych zadań ustawowych, ale 

na pewno Zarząd Województwa odpowiada za realizację Strategii Turystyki. Radny Ardelli - na temat 

innowacji to już powiedziałam, jak i Radny Bartkowiak a propos infrastruktury drogowej. Myślę Proszę 

Państwa, że w większości udało się na bieżąco udzielić Państwu odpowiedzi. Jeżeli jeszcze są jakieś to 

proszę bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan Radny Andrzejczak. 

 

Radny Bogusław Andrzejczak: dziękuję bardzo. Pani Marszalek, króciutko: wśród relacji z działań 

Zarządu mówiła Pani - cytuję tutaj z materiałów, które są dla nas przeznaczone, w tej części rozmowy o 

przyszłości żarskiego szpitala - coś co mnie zaniepokoiło – tu… z kim spotkanie, Minister Obrony, itp. i: 

„Rozmowa dotyczyła przyszłości żarskiego szpitala. Uczestnicy spotkania uzgodnili harmonogram 

działań, które doprowadzić mają do połączenia przejętego przez zarząd wojewódzki żarskiego szpitala.” 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: a to przejęzyczenie. 

 

Radny Bogusław Andrzejczak: bez uchwały Sejmiku? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Nie, absolutnie. Proszę Państwa jest uchwala 

intencyjna i na podstawie uchwały intencyjnej w sprawie przejęcia szpitala w Żarach, poprzez 
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połączenie z jednostką wojewódzką. My rozpoczęliśmy prace, ustaliliśmy z Ministerstwem Obrony 

Narodowej harmonogram rzeczowo–finansowy. To nie są żadne decyzje, które byłyby podjęte bez 

Państwa wyrażenia woli, ponieważ to Sejmik wyrazi wolę. Jeżeli przedstawimy komplet dokumentów 

tych również o które Państwo pytaliście będzie wykonany audyt finansowy dotyczący zobowiązań 

jednostki, jest już wykonana inwentaryzacja nieruchomości i ruchomości i sprzętu. Nie wszystkie 

warunki MON-u nam odpowiadają i stąd też ten temat wróci na sesję we wrześniu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Nie widzę więcej pytań. Dziękuję Pani 

Marszalek. Na interpelacje otrzymacie Państwo pisemne odpowiedzi w terminie ustawowym. Wobec 

wyczerpania pytań uznaję, że Sejmik przyjął informację nt. bieżącej pracy Zarządu Województwa 

Lubuskiego do wiadomości.  

Informacja stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę Państwa, na stronie www.sejmik.lubuskie.pl są 

zamieszczane informacje na temat aktualnego stanu wdrażania programów współfinansowanych ze 

środków Unii Europejskiej dla województwa lubuskiego na lata 2007-2013. Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma pytania do przedmiotowych informacji? (Nikt z Radnych nie zgłosił pytań) W przypadku 

wątpliwości i pytań są dyrektorzy departamentów, którzy udzielą wyczerpujących odpowiedzi. 

Informacja nt. aktualnego stanu wdrażania EWT stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Informacja nt. aktualnego stanu wdrażania LRPO stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Informacja nt. aktualnego stanu wdrażania EFS stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Do punktu 5 

Informacja na temat wdrażania działań Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 2007-2013 przez 

Urząd Marszałkowski. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Informacje na temat wdrażania działań programu rozwoju 

obszarów wiejskich 2007 – 2003, 13 przez Urząd Marszałkowski. Proszę bardzo, Pan Marszałek 

Stanisław Tomczyszyn. Mam taka uwagę techniczną - ponieważ tych sprawozdań jest dosyć dużo i ok.   

godziny 14:00 będziemy mieli przerwę związaną z przedstawieniem produktów lokalnych, wobec tego 

jeżeli nie będzie pytań, a Radni otrzymali komplet dokumentów i jest to na stronie internetowej to 

proponuję jak gdyby pewne skrócenie tejże informacji, aczkolwiek jeżeli są jakiekolwiek pytania to 

będziemy je zadawać do skutku. Proszę. 

http://www.sejmik/
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Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Dziękuję bardzo. Panie 

Przewodniczący, Szanowni Radni, Szanowni Państwo, tak jak prosił Pan Przewodniczący, Państwo 

macie w swoich materiałach znakomitą większość informacji. I tylko bym przypomniał, że Program 

Rozwoju Obszarów Wiejskich, jak my, jako Urząd Marszałkowski, Departament Programów Rozwoju 

Obszarów Wiejskich jesteśmy instytucją pośredniczącą w trzech osiach: poprawa konkurencyjności  

sektora rolnego i leśnego - to jest ta 1 oś, którą jest schemat scalanie gruntów i gospodarowanie  

rolniczymi zasobami wodnymi, oś 3 - jakość życia na obszarach wiejskich i różnicowanie gospodarki 

wiejskiej, czyli tu mamy podstawowe usługi dla gospodarki ludności wiejskiej. Głównie tu chodzi o 

sprawy gospodarki wodno ściekowej, odnowa i rozwój wsi oraz tak zwana oś 4 - Leader. I, Szanowni 

Państwo, tak po kolei macie Państwo przedstawione: Schemat I to Scalanie gruntów - ja tylko powiem, 

że akurat tak się złożyło, że tą ogólną kwotę 6 milionów 854 tysiące złotych wydano dla dwóch 

powiatów: na północy to powiat strzelecko-drezdenecki i głównie zagospodarowanie poscaleniowej wsi 

Goszczanowiec, Zielątkowo gmina Drezdenko - to jest 3 miliony 684 tysiące złotych i powiat Żagański - 

to jest zagospodarowanie poscaleniowej wsi Przecław gmina Niegosławice. Chodzi tu głównie o 

zmniejszenie ilości działek w gospodarstwie, wytyczenie sieci dróg dojazdowych, oczywiście 

uporządkowanie dokumentacji zgodnej z  aktualnymi wymogami ewidencji gruntów i  ksiąg wieczystych. 

Schemat II Gospodarowania rolniczymi zasobami wodnymi - pierwszy beneficjentem tego schematu jest 

Lubuski Zarząd Melioracji Urządzeń Wodnych... 

Informacja stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Ja przepraszam Panie Marszałku, ale może są pytania 

do tej części, ponieważ ten materiał jest dosyć wyczerpujący, który otrzymali Państwo Radni? 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: To może ja do tego schematu 

odniosę się. Jeszcze bym powiedział tak, że w 2010 roku odbył się nabór. Planujemy jeszcze nabór 

właśnie w tym roku, w drugiej połowie. Mamy jeszcze do wykorzystania ponad 55 milionów złotych i są 

przygotowane kolejne wnioski głównie na budowę, naprawę wałów. Podstawowe usługi gospodarki i 

ludności wiejskiej - głównie tu mówimy o gospodarce wodno-ściekowej, ale również zbiórka, segregacja, 

wywóz odpadów komunalnych i dystrybucja energii ze źródeł odnawialnych. Tutaj też sporo pieniędzy 

zostało już wykorzystanych, ale oczywiście w tym roku, w drugiej połowie, jeszcze 84 miliony złotych 

jest do wykorzystania. Będzie ogłoszony nabór także będą jeszcze beneficjanci mogli wnioski składać. 

Odnowa i rozwój wsi – ten schemat ruszył najszybciej, bo jeszcze w 2009 roku. Wtedy podpisano 89 

umów. Państwo macie tutaj przykłady budowy różnego rodzaju świetlic, remonty kościołów, placów 
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zabaw, budowy centrów, itd. I może co czeka nas w tym roku? Otóż odbył się nabór od 21 marca do 19 

maja. Beneficjanci złożyli 114 wniosków na sumę 36 milionów 895 tysięcy złotych. 79 wniosków złożyły 

gminy, instytucje kultury 6 wniosków, kościoły 28 i organizacje pozarządowe 1. Tu praktycznie – 

zobaczymy czy coś nam jeszcze zostanie po przetargach, ale zostało nam niewiele, bo tylko 381 tys. 

złotych z tego właśnie programu. Program Leader - głownie tutaj aktywizacja społeczności wiejskiej 

poprzez włączenie partnerów społecznych, gospodarczych. Mamy 10 lokalnych grup działania. Całe 

Województwo Lubuskie jest objęte działalnością lokalnych grup działania i również tutaj możemy 

składać w tzw. małych projektach wnioski odnowa i rozwój wsi. Macie Państwo tutaj wszystko 

uwypuklone i też są podane tutaj konkretne przykłady. I tutaj co Pan Poseł Klaudiusz Balcerzak 

wspomniał - również poprzez tą aktywizację lokalnych grup działania, aktywizujemy również naszą wieś. 

Różne stowarzyszenia, bierzemy udział  w tej promocji, mamy krajową sieć obszarów wiejskich, a więc 

to są też pieniądze przeznaczone na tak zwaną popularyzację, promocję różnego rodzaju wyrobów. 

Dzisiaj Państwo będziecie mogli właśnie spróbować wyrobów naszych tradycyjnych, dobrych i przede 

wszystkim nasze słynne pierogi budachowskie - tam też jest bardzo duża impreza, gmina Bytnica, firma 

”Bomofar” da nam do konsumpcji wyroby z jelenia i gospodarstwo produkcji wędlin metodą tradycyjną 

Pani Ewy Kasprzak z Radoszyna gmina Skąpe oraz będą wyroby z winorośli Winnicy „Kinga”. Będzie 

można to też próbować podczas dzisiejszej konsumpcji w przerwie sesji Sejmiku. Ja mam tyle, jeżeli 

Państwo macie pytania, bardzo proszę. Odpowiem.   

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny Paluch. 

 

Radny Robert Paluch: Panie Marszałku, Program Rozwoju Obszarów Wiejskich jest zlokalizowany  

przy ulicy Sulechowskiej. W swoim czasie była dosyć głośna sprawa wynajmu tego budynku. Chciałbym 

zapytać Pana Marszałka, bo tam dwie rzeczy bulwersowały: przede wszystkim cena, remont za około 

300 tysięcy złotych, ale była też taka sytuacja, że jakby osobną umową była objęta tablica reklamowa, 

która się na tym obiekcie znajdowała - w zasadzie obok obiektu, ale na tej nieruchomości, za którą 

również płacił Urząd, bądź jak kto woli Program Rozwoju Obszarów Wiejskich, czyli z pomocy 

technicznych około ponad 1000 złotych. Wtenczas były głośne zapowiedzi, że tą umowę trzeba zmienić, 

trzeba ją renegocjować, bo to jest naganne etc., już nie wspominając o pewnej estetyce politycznej, 

która miała wtenczas miejsce - warto to przypomnieć. Ale niestety w budżecie na 2011 rok, jak dobrze 

pamiętam, kwota ponad 200 tys. złotych została przeznaczona na wynajem budynków na te potrzeby. 

Chciałbym Pana Marszałka zapytać, czy przystąpił Pan Marszałek do renegocjacji tej umowy i 
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obniżenia stosownie wartości dzierżawionego budynku, czyli płatności kolejnych rat? Jak została 

załatwiona sprawa tablicy i do kiedy opiewa umowa na wynajem tegoż to pomieszczenia? 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Szanowny Panie Radny, w 

Urzędzie jest opracowywany – bo nie tylko Program Rozwoju Obszarów Wiejskich mieści się jakby poza 

Urzędem, ale również LRPO, EFS i inne  powiedzmy sobie instytucje - jest opracowywany w tej chwili 

taki pewien schemat rozmieszczenia urzędników i pracownicy departamentu przystępują do negocjacji 

różnego rodzaju umów. Na razie jeszcze tutaj w tej materii nie zostało jakby coś zmniejszone, czy 

podwyższone. Jest podobna kwota jaka była ostatnio płacona. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań, proszę 

Przewodniczącego Komisji Rolnictwa Pana Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Radny Zbigniew Kołodziej: Komisja Rolnictwa w dniu 12 maja zapoznała się z informacją i przyjęła. 

Dziękuję.   

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku pytań uznaję, że Sejmik przyjął 

informację do wiadomości.  

 

Do punktu 6. 

Wdrożenie i realizacja Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013 przez Agencję 

Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa na terenie województwa lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: O zabranie głosu proszę Panią Elżbietę Kwaśniewicz, 

Dyrektora Oddziału Regionalnego Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w Zielonej Górze.  

 

Dyrektor Oddziału Regionalnego Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w Zielonej 

Górze Elżbieta Kwaśniewicz: Panie Przewodniczący, Panie, Panowie Radni, Agencja Restrukturyzacji 

i Modernizacji Rolnictwa realizuje Program Rozwoju Obszarów Wiejskich i realizuje go w największym 

zakresie, odpowiada za całość w zakresie płatności realizacji tego programu i na 24 działania realizuje 

16. Z tych działań najważniejsze są działania inwestycyjne, jak my to dzielimy, oraz działania 

nieinwestycyjne. Ponieważ szczegóły są na prezentacji, tak jak Pan Marszałek mówił, my również 
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mamy prezentację multimedialną, którą Państwu Radnym dostarczyliśmy i tam są szczegóły. Ja tylko 

chciałabym się skupić na tych generaliach. Struktura wydatków i realizacja płatności na dzień 30 

czerwca w ramach tych działań inwestycyjnych i nieinwestycyjnych jest dla naszego województwa w 

kwocie 624 miliony złotych. W ramach działań inwestycyjnych to jest 174 miliony złotych, a w ramach 

działań nieinwestycyjnych 450 milionów złotych.   

Informacja stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Ja dziękuję bardzo, bo to sprawozdanie jest dosyć 

wyczerpujące. To są dane statystyczne, które...  

 

Dyrektor Oddziału Regionalnego Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w Zielonej 

Górze Elżbieta Kwaśniewicz: praca Agencji na tym polega, że kończy się wynikiem finansowym, ale 

tematem sesji była realizacja, więc na dzisiaj mogę powiedzieć, że wniosków obsłużyliśmy w zakresie  

tych działań inwestycyjnych 2600. Z tego najwięcej było wniosków z działania Modernizacja 

Gospodarstw Rolnych. I gro środków też poszło na modernizację wsi właśnie w tym zakresie. Myślę, że 

może być pewien niedosyt wśród rolników w tym zakresie, ponieważ tutaj  mamy  wyczerpaną całą 

alokację środków i informacja jest taka, że mogą się pojawić pieniądze. Minister Rolnictwa Marek 

Sawicki pracuje nad tym, by przesunąć z innych działań. Ja zapewniam tylko o tym, że Agencja ma 

bardzo dobrych pracowników i obsługujemy wszystkie wnioski, które się u nas pojawiają, w terminie, 

merytorycznie i myślę, że nie ma zagrożenia realizacji tego co na nas spoczywa jako na Agencji. Jeżeli 

są rzeczywiście i jest taka potrzeba moi dwaj kierownicy: Biura Wsparcia Inwestycyjnego Pan Andrzej 

Mierzejewski  i Pan Andrzej Czop - Kierownik Biura Działań Społecznych i Środowiskowych, którzy brali 

udział w Komisji, mogą szczegółowo przedstawić Państwu informację. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Pani Dyrektor. Czy są pytania? Nie 

widzę. Proszę, Pan Radny Kołodziej. 

 

Radny Zbigniew Kołodziej: Ja chciałbym zadać pytanie dotyczące pracy Agencji i co się dowiedziałem 

później na Komisji Rolnictwa, że są osoby na terenie województwa, które można powiedzieć 

bezprawnie wchodzą na grunty Agencji Nieruchomości Rolnej, składają wnioski o dopłaty i okazuje się, 

że czasami nie trzeba być właścicielem gruntów, ani dzierżawcą, tylko powiedzmy wjechać w nocy, 

zaorać, zasiać i wziąć dopłaty od Agencji. Jak to prawnie wygląda? Byłem zaskoczony taką informacją i 

chciałbym tutaj usłyszeć od źródła, jeżeli chodzi o dopłaty, bo wydaje mi się, że nie powinny te osoby, 
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które  samowolę robią dostawać pieniędzy z Agencji. A okazuje się, że w jakiś sposób są na prawie. Wg 

mnie coś jest nie tak. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę, Pan Kierownik Czop. (o głos poprosił radny 

Czesław Fiedorowicz) To proszę może Pan Radny. 

 

Radny Czesław Fiedorowicz: przepraszam, bo to samo dotyczy terenów prywatnych: ktoś ma pole, 

wchodzi ktoś nielegalnie, zasiewa i bierze dopłatę. Czy też Państwo płacicie kiedy ktoś nielegalnie, bez 

żadnego prawa, żadnego tytułu do ziemi uprawia pole?   

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę bardzo.  

 

Kierownik Biura Działań Społecznych i Środowiskowych Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji 

Rolnictwa w Zielonej Górze Andrzej Czop: Postaram się odpowiedzieć w zakresie, w którym moja 

wiedza wystarczy. Proszę Państwa, dopłaty bezpośrednie są zgodnie z ustawą płacone dla posiadacza 

gruntu i ustawa ograniczyła ten termin posiadania na 31 maja roku, w którym składany jest wniosek. 

Definicja posiadacza zależnego, niezależnego, czy to jest zgodne z prawem, czy nie tutaj nas jakby 

ograniczyła dla posiadacza, który jest w posiadaniu gruntów na dzień 31 maja. I rzeczywiście mamy 

takie przypadki, kiedy jest zajęcie gruntów bezprawne. Ostatnio nasilił się ten przypadek zwłaszcza w 

powiatach sulęcińskim i słubickim - w tym roku akurat ta akcja nam się jakoś tam pokazała - i tutaj 

rzeczywiście są takie przypadki, że dziwni producenci z różnych krańców Polski wjeżdżają na grunty i 

zaczynają orać i coś siać. Jeszcze jedna rzecz, która się zdarza, jest taka, że oni wzywają sami policję, 

żeby policja była dowodem na to, że są posiadaczem gruntu na dzień 31 maja. I tutaj z mojej strony 

rzeczywiście prawo działa tak, że on rzeczywiście był posiadaczem gruntów, a nie miał prawa do tego 

gruntu i z tytułu tego powinno to być ścigane z innego przepisu. Z drugiej strony my stoimy na 

stanowisku, że jeżeli rolnik dokonał zabiegów przed 31 maja i ktoś mu wszedł w szkodę  powinien 

dokonać wszelkich czynności mających na celu zgłoszenie tego jako przestępstwo, czyli wejście w 

szkodę i jednocześnie dokonanie zabiegów mających na celu pokazanie, że on jest użytkownikiem 

gruntów i Agencja będzie płaciła temu, który  jest w rzeczywistości właścicielem gruntów a nie wszedł 

tylko w szkodę temu rolnikowi. Mamy dość ograniczone narzędzia. Jeżeli ze strony rolnika nie będzie 

działań pozwalających nam na uzyskanie informacji, że to on jest posiadaczem, a ten bezprawny tylko 

wszedł w szkodę, będziemy musieli zgodnie z przepisem zapłacić temu bezprawnemu, bo on był na 

dzień 31 maja posiadaczem. Rzeczywiście tutaj mamy lukę prawną. Ten proceder rozpoczął się w 
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poprzednim roku, a w tym roku ten proceder został zaktywizowany. Próbujemy z tym walczyć, ale ze 

strony rolników musi być pomoc dla nas. Czyli muszą rozpocząć też ze swojej strony działania 

sygnalizujące, że to jest bezprawne użytkowanie gruntu.      

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, Pan Ireneusz Ganczar. 

 

Radny Ireneusz Ganczar: Panie Przewodniczący, Pani Dyrektor, potwierdzam, że pracownicy Agencji 

są naprawdę wspaniałymi pracownikami, natomiast pytanie moje dotyczy informacji. Konkretnie: mamy 

tutaj przedstawione, że w działaniu 1.2.1 Modernizacja gospodarstw rolnych, które uważam jest jednym 

z kluczowych dla rozwoju w ogóle rolnictwa w naszym województwie, w 2011 w zasadzie już nie ma 

żadnych umów, nie ma środków. W 2012 nie będzie, w 2013 prawdopodobnie też. Czyli 3 lata mamy 

stagnacji. Czy są podejmowane starania, wysiłki, żeby naszą kopertę wojewódzką mimo wszystko 

powiększyć o kilkadziesiąt milionów złotych, żeby jednak gospodarstwa miały możliwość korzystać z 

tego działania, dlatego, że cały czas mówiliśmy, że jest za mało pieniędzy, a potencjał naszych rolników 

jest w tym działaniu ogromny. Dziękuję.  

 

Dyrektor Oddziału Regionalnego Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w Zielonej 

Górze Elżbieta Kwaśniewicz: Odpowiadając tu potwierdza Pan, to co mówiłam, że jednak największe 

zainteresowanie było modernizacją gospodarstw rolnych, a koperta wojewódzka niestety była mała. Na 

dzisiaj pewników nie mamy, ale tak jak wspominałam Minister Sawicki czyni wszystko, by jednak 

przesuwać środki z terenów, gdzie są te pieniądze niewykorzystywane. A to jest ściana wschodnia i tam 

najprawdopodobniej nie będą wykorzystane, mimo zmian kryteriów możliwości wnioskowania przez 

zespoły rolników. Jednak trudno rolnikom o małej powierzchni, małym areale składać wnioski o 

dofinansowanie z tego działania. Nie powiem tak, nie powiem nie, bo nie mam takiej pewności, ale 

dochodzą słuchy, że Minister stara się o przesunięcie środków dla tych 3 województw, gdzie już koperta 

wojewódzka jest zakończona, czyli Wielkopolska, Zachodniopomorskie i Lubuskie.     

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, Pan Radny Czesław 

Fiedorowicz.  

 

Radny Czesław Fiedorowicz: przepraszam, ponieważ Pan Poseł Balcerzak tutaj jest, wydaje mi się, 

że ta kwestia jest rzeczywiście bulwersującą w tym systemie prawa, że można pobierać dopłaty na 

nieswojej ziemi. Znamy Polskę i wiemy, że różne sytuacje wymuszeń, czy też strachu właściciela, który 
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po prostu się boi, często z różnych powodów lokalnych, stosować tego rodzaju rygory. Powinna być 

natychmiast zmieniona wszędzie indziej. Do tytułu jakichkolwiek świadczeń unijnych jest potrzebne 

prawo własności - ono jest zawsze egzekwowane – czy inny tytuł prawny, a tutaj przy tych 

pieniądzach… Może rzeczywiście za duże te dopłaty mamy dla rolników a propos tego, że jest taka  

partia, która chce jeszcze więcej tych dopłat? To może są za duże te dopłaty, skoro tym, którym się nie  

należy wypłacamy. Jeśli do tego skala jest taka duża, to może na tym można zdobyć jakieś 

oszczędności? 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, Pan Radny Kołodziej. 

 

Radny Zbigniew Kołodziej: jeszcze do Pana Przewodniczącego bym skierował pytanie, bo jako 

Dyrektor Agencji Nieruchomości Rolnej, wiem, że macie problemy z tymi osobami, macie radców 

prawnych, można powiedzieć osoby mocne, które by mogły pomóc w realizacji tych nieuczciwych 

kontrahentów. Czy w jaki sposób macie szansę poradzenia sobie z tym? Boję się, że ten proceder 

będzie rósł z roku na rok, bo jak się raz udało, drugi raz udało i to w eter poszło, że takie możliwości 

funkcjonują to strach się bać co za rok czy za dwa będzie. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny Paluch.   

 

Radny Robert Paluch: ja właśnie w tym kontekście. Jakby w sprawie formalnej: dzisiaj będzie 

informacja Agencji Nieruchomości Rolnej, czy nie?  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Nie. Na następnej sesji.  

Następnie Przewodniczący Sejmiku udzielił odpowiedzi Radnemu Zbigniewowi Kołodziejowi: Panie 

Radny, jest taka sytuacja, że na dzień dzisiejszy proceder tzw. posiadaczy, jak są nazywani, w Polsce 

północnej, zachodniej rozwija się w sposób systematyczny. Nikt nie jest w stanie ogarnąć ile to jest 

terenów, na jakiej to się odbywa zasadzie. Wiadomo, że wyspecjalizowane grupy wykorzystujące, jak 

pan kierownik tu słusznie powiedział, lukę w prawie i określenie posiadacz, a nie właściciel, uzyskują 

pieniądze z Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji na różnym terenie, z różnym nasileniem. Jest to taki 

cykl trzyletni - oni po prostu wchodzą na dany teren, przez trzy lata biorą do kieszeni dopłaty. Ja 

Państwu postaram się opisać jak to wygląda: ktoś wchodzi na grunt, czy to prywatny, czy to państwowy 

- na prywatnym to budzi agresję, na gruncie państwowym nie, ponieważ my musimy działać zgodnie z 

prawem; słowo agresja mówi, że dany rolnik jak się zdenerwuje i skrzyknie pół wsi to idzie w 
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odpowiednim kierunku do tych posiadaczy - przyjeżdżają osoby z zewnątrz i dokonują zaorania terenu, 

następnie my wzywamy policję, przyjeżdża policja, jest dokumentacja fotograficzna, ten posiadacz 

twierdzi, że to jest w jego posiadaniu ponieważ ma protokół policji o zatrzymaniu i jest bardzo grzeczny, 

miły, nie ma żadnych problemów formalnych, potrafi się wylegitymować, później wszystkie te 

dokumenty bierze, jego radca prawny, czy prawnik przesyła dokumenty, oddajemy sprawę, my 

zaczynamy narzucać bezumowne użytkowanie, ewentualnie rozpoczynamy sprawę w sądzie. Nasi 

radcy prawni zakładają sprawę. Sprawa toczy się rok, dwa, niekiedy dłużej, bo mamy różne przypadki. 

W sumie powtarzamy to co roku, ponieważ co roku w danej agencji jeżeli wystąpi tzw. krzyżówka to nie 

otrzymuje nic, a jeżeli ten pan X zgłasza pierwszy to on bierze dopłaty. Nie ma żadnych 

przeciwwskazań formalnych żeby te dopłaty uzyskać. Ten proceder trwa już kilka lat. Na dzień 

dzisiejszy, my jako Agencja, musimy przestrzegać prawa. Nie ma mowy o tym żebyśmy skrzyknęli pół 

wsi i poszli do danego traktorzysty, żeby z nim zrobić porządek, ponieważ jak mówię jesteśmy agencją 

państwową. I teraz pytanie co dalej? Należy tylko i wyłącznie zmienić proces legislacyjny i rozpocząć 

odgórnie, czyli Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi, Komisja Rolnictwa w Sejmie. Te problemy 

występowały np. w Grecji. Ja chcę przypomnieć, że Grecja nieformalnie podała więcej ziemi do dopłat 

niż posiadała, co było pewnym kuriozum. Rząd grecki zresztą podpisywał się pod tym, instytucje 

państwowe i administracyjne również pod tą sprawozdawczością. Wiemy wszyscy do czego to 

doprowadziło - nastąpiła utrata kontroli. W Polsce tak źle nie ma, natomiast sprawa tzw. posiadaczy i 

tego fatalnego zapisu powoduje, że te środki przepływają do osób, które nie są właścicielami. Najgorsze 

jest to, jeżeli chodzi o osoby prywatne, które mają nieruchomości, że np. nie wiedzą, że ich grunty są 

zgłoszone. Często są to osoby, które wyjechały, a ktoś, sąsiad czy nie sąsiad, czy osoba z zewnątrz 

bierze i prowadzi produkcję, czy to jest czarny ugór, czy inne jakieś, czy coś innego obsieje, ale bierze z 

tych terenów pieniądze. Dotyczy to różnych areałów i dotyczy to różnych terenów w Polsce. Najwięcej 

jest tego tutaj na terenie północnym i zachodnim, ale również w centralnej Polsce też są takie przypadki, 

czy na Podkarpaciu, że ktoś zgłasza gigantyczne tereny, nawet tereny zalewowe, które również są w 

programach rolno-środowiskowych. Osobiście uważam, że na terenie województwa i tak zrobiliśmy jako 

Agencja dużo, bo działamy pod względem formalno-prawnym. Tą sprawę prowadzi prokuratura, 

prowadzą również sądy. Te sprawy przeważnie wygrywamy. Przeważnie, bo są różne wyroki, a my nie 

dyskutujemy z sądami, tylko wykonujemy ich polecenia. Ale ten proceder jest procesem takim 

legislacyjnym. Tu właśnie liczymy na pomoc Pana Posła Balcerzaka. Dziękuję bardzo. Wobec 

wyczerpania pytań proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa               

i Ochrony Środowiska.  
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Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja Rolnictwa i 

Ochrony Środowiska na posiedzeniu w dniu 22 czerwca 2011 roku zapoznała się i przyjęła program  

realizacji.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań uznaję, że Sejmik 

przyjął informację do wiadomości.  

 

Do punktu 7. 

Informacja o realizacji Regionalnych Programów Operacyjnych Polityki Leśnej Państwa 

Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze i Szczecinie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Państwo otrzymali sprawozdanie. Proponuję, żeby Panu 

mgr. inż. Witoldowi Kossowi, Dyrektorowi Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Szczecinie, jeżeli 

jest taka chęć, zadać pytania.  

Informacja o realizacji Regionalnego Programu Operacyjnego Polityki Leśnej Państwa Regionalnej 

Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

Informacja o realizacji Regionalnego Programu Operacyjnego Polityki Leśnej Państwa Regionalnej 

Dyrekcji Lasów Państwowych w Szczecinie stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Zastępca Dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze Krzysztof 

Poczekaj: Rozumiem Panie Przewodniczący, że od razu do pytań przechodzimy. Jeszcze, jeśli można  

proszę Państwa, króciutkie sprostowanie - moje nazwisko Poczekaj Krzysztof. Jestem zastępcą 

Dyrektora Regionalnej Dyrekcji w Zielonej Górze. Przepraszam Panie Przewodniczący za tą uwagę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dobrze, oczywiście. Proszę, Pan Radny Paluch.    

 

Radny Robert Paluch: Panie Dyrektorze, mamy problem w województwie lubuskim z kwestią 

wywłaszczania pod inwestycje drogowe gruntów, które są w Państwa posiadaniu. Sytuacja wygląda 

dość paradoksalnie. Państwo jesteście państwową jednostką, Zarząd Dróg Wojewódzkich podlega 

Marszalkowi - również publiczna jednostka, dobro, które budujemy lub budujemy jakby społecznie, a my 

jako województwo lubuskie przy swoim miernym budżecie i problemach ciągłych związanych z 

inwestowaniem, np. dzisiaj wymieniona sprawa niedofinansowania kwestii powodziowych, itd. itd. 
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musimy płacić grube pieniądze za Państwa grunty, czyli grunty zalesione, to jest kilkadziesiąt złotych za 

m2 co znakomicie podwyższa nam - w sensie oczywiście negatywnym - wartość inwestycji. My krótko 

mówiąc mamy zator, nie mamy tych pieniędzy. Kiedy ta sytuacja się zmieni skoro Państwo jeszcze raz 

powiem jesteście jednostką państwową, wykonujemy zadania w zasadzie publiczne, państwowe, 

jednostka została powołana przez państwo, ustawowo wpisana w konstytucję? O co tu w zasadzie 

chodzi? Kiedy Państwo jako lasy krótko mówiąc odstąpicie od tego obowiązku płacenia państwu za 

wywłaszczone tereny, czyli za grunty leśne. Jeżeli chodzi o grunty prywatne ja się oczywiście z tym 

zgadzam, bo jeżeli ktoś kupił, zapłacił, dostał od matki, ojca to jest zrozumiałe, ale w tej sytuacji jest 

kuriozum powiem szczerze. Czy trwają jakieś prace legislacyjne żeby od tych spraw odstępować, a w 

zasadzie, żeby załatwić to ustawowo i to też jest jakby postulat do parlamentarzystów siedzących na tej 

sali. Dziękuję. 

 

Zastępca Dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze Krzysztof 

Poczekaj: Proszę Państwa, chcę przeprosić Pana Radnego pewnie o odrobinę braku wiedzy, 

przepraszam za to stwierdzenie. Od dłuższego czasu, bodajże pierwsza ustawa tzw. specustawa 

drogowa ukazała się w 2004 roku, w bodajże 2009 kolejne ustawy łącznie ze specustawą kolejową, 

która tak: po pierwsze w sposób niezwykle sprawny i skuteczny upraszcza procedury przekazywania 

gruntów lasów państwowych pod tego typu inwestycje, a po drugie czyni to właśnie procedurą 

nieodpłatną w stosunku do Skarbu Państwa i dotyczy to proszę Państwa wszystkich kategorii dróg 

łącznie z drogami gminnymi i tutaj chcę Państwa poinformować, czy wręcz przypomnieć, że tym 

organem decyzyjnym wydającym decyzje lokalizacyjną jeśli chodzi o drogi krajowe, drogi wojewódzkie 

jest wojewoda, natomiast jeśli chodzi o drogi powiatowe i gminne to starosta. Natomiast proszę 

Państwa w części tu odrobinę mogę, czy powinienem Panu Radnemu przyznać rację, odbywa się to w 

niektórych wypadkach za odszkodowaniem, natomiast o tym odszkodowaniu decyduje - przydziela bądź 

nie – decydent, czyli tak jak wspomniałem wojewoda bądź starosta. Na dobrą sprawę praktycznie 

takiego wypadku nie przeżywaliśmy. Czyli chcę tu uspokoić - ta kwestia przekazywania pod 

budownictwo drogowe i pod linie kolejowe jest rozwiązana i nie przynosi tutaj dodatkowych kosztów z 

tytułu funkcjonowania ustawy o ochronie gruntów rolnych i leśnych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Nie widzę więcej pytań. Proszę Pana 

Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa.  

 



36 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja Rolnictwa 

zapoznała się szczegółowo z informacją i przyjęła pozytywnie. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. (o głos poprosił Radny Bogusław 

Andrzejczak) Proszę, Pan Radny. 

 

Radny Bogusław Andrzejczak: Panie Przewodniczący, a jeszcze jest zapowiedziane w tej informacji, 

że będziemy mogli posłuchać Dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych ze Szczecina. Pan 

zadał pytanie Panie Przewodniczący czy w sprawie, które relacjonuje Dyrektor z Zielonej Góry są 

pytania. Ja nie mam akurat, ale do Szczecina tak. 

 

Zastępca Dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze Krzysztof 

Poczekaj: Dyrekcja Szczecińska jest osobną jednostką, która zarządza czy administruje. Oczywiście 

mówię o nadleśnictwach, które podlegają tej Dyrekcji. Nie widzę przedstawiciela, natomiast chciałbym 

trochę pomóc Panu Przewodniczącemu - była ta relacja złożona na posiedzeniu Komisji 22 czerwca 

przez przedstawicieli. 

 

Radny Robert Paluch: Panie Dyrektorze, Zarząd Dróg Wojewódzkich za chwilę rozstrzygnie przetarg 

na budowę południowej obwodnicy miasta Nowej Soli, jak wnioskuję z Pańskich słów Lasy Państwowe 

w tym momencie nie będą pobierać z tytułu odszkodowania opłat od Zarządu Dróg Wojewódzkich. Tak? 

Dobrze to interpretuję? 

 

Zastępca Dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Zielonej Górze Krzysztof 

Poczekaj: Mówię o procedurach przewidzianych tzw. specustawą drogową gdzie wyłączona została 

kwestia funkcjonowania ustawy o ochronie gruntów rolnych i leśnych, gdzie jest przewidzianych szereg 

opłat z tytułu wyłączania gruntów z produkcji i po prostu te opłaty w sytuacji funkcjonowania tych 

nowych specustaw nie istnieją.  

 

Radny Robert Paluch: Bo ja mówię o przekazaniu nieruchomości. 

 

Zastępca Dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych Krzysztof Poczekaj:  Przekazanie 

nieruchomości odbywa się protokólarnie po otrzymaniu decyzji lokalizacyjnej ze strony wojewody - 
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dotyczy to poziomu dróg krajowych i wojewódzkich. Gdyby to była droga powiatowa, byłaby to decyzja 

lokalizacyjna starosty. Dziękuję bardzo.            

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku pytań stwierdzam, że Sejmik 

informację przyjął. Dziękuję bardzo.     

 

Do punktu 8. 

Sprawozdanie Zarządu z działalności Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska  

i Gospodarki Wodnej w 2010 roku w Zielonej Górze. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan profesor Michał Stosik - zastępca 

Prezesa Zarządu Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej 

Górze. Czy są pytania do sprawozdania, bo my mamy jako radni to sprawozdanie i nie będziemy go 

jeszcze raz czytać. Proszę Pan Radny Kołodziej. 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Radny Zbigniew Kołodziej: Chciałbym zapytać, bo na Komisji Rolnictwa była dyskusja o eternicie  

i usuwaniu czy dopłaty z Funduszu. Jak to na dzień dzisiejszy funkcjonuje, bo akurat nie było do końca 

informacji ile gmin w naszym województwie na to się załapało na dzień dzisiejszy, czy jest możliwość 

otrzymania informacji jak to wygląda w gminach naszego województwa jeśli chodzi o eternit? Dziękuję.  

 

Zastępca Prezesa Zarządu Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w Zielonej Górze Michał Stosik: Program usuwania azbestu realizowany jest przez Wojewódzki 

Fundusz w Zielonej Górze wspólnie z Narodowym Funduszem Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej w Warszawie. W tym roku mamy niejako pierwszy etap jego realizacji. Do programu przystąpiło 

około 9 gmin. W tej chwili jest szansa na to, że będą one mogły korzystać z możliwości realizowania, 

usuwania azbestu, jednakże są pewne problemy związane z aktualizacją programów usuwania 

azbestów, a przede wszystkim z inwentaryzacją dotyczącą zasobów tego azbestu w gminie. O ile te 

dane dotyczące zasobów azbestu w gminie zostaną uszczegółowione nic nie będzie stało na 

przeszkodzie temu by gminy mogły realizować te programy. To jest trudny program ze względu na to, 

że usuwanie azbestu odbywa się na obiektach będących własnością osób fizycznych, a realizowane są 

te zadania przez gminę, więc tutaj musi dojść do dość trudnego w moim przekonaniu porozumienia 

miedzy gminą a osobami fizycznymi, które decydują się na usuwanie azbestu ze swoich obiektów, a z 
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drugiej strony muszą też zabezpieczyć w tym samym czasie możliwość położenia nowego pokrycia 

dachowego. To rodzi pewne trudności, ale mamy przekonanie i powody do tego by mówić o tym, że 

część gmin rzeczywiście, 6-7 gmin ostatecznie, będzie realizowało program. Jeśli chodzi o kwotę 

przeznaczoną na rok 2011 do wykorzystania - niestety ona będzie skonsumowana gdzieś na poziomie 

40-60%, ale środki zapisane będące w dyspozycji tego roku, a niewykorzystane przejdą jako możliwe 

do wykorzystania w roku przyszłym. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję, czy są pytania?   

 

Radny Zbigniew Kołodziej: Dodatkowo: jeśli chodzi o program - on na pewno nie upadnie tylko będzie 

się rozwijał, jeżeli jakieś nowe gminy będą chciały w tym uczestniczyć to nie będzie problemu w latach 

następnych? 

 

Zastępca Prezesa Zarządu Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 

Michał Stosik: Taką mamy nadzieję, powiedziałbym przekonanie. Przystąpiliśmy do programu jako 

Wojewódzki Fundusz wspólnie z Narodowym na podstawie wiedzy jaką zaczerpnęliśmy od gmin             

i samorządów terytorialnych. Powiem tak, że pierwszy etap przewidziany był na lata 2011- 2012. W tej 

chwili na ostatnim posiedzeniu Rady Nadzorczej uzyskaliśmy zgodę do przystąpienia do kolejnego 

etapu na lata 2013-2014. Ta decyzja oczywiście wynika z zapotrzebowania zgłaszanego przez gminy. 

Sądzę, że doświadczenie tego roku pozwoli gminom bardziej dynamicznie i zdecydowanie podejmować 

problem w roku przyszłym i następnych latach.    

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę Pana Przewodniczącego 

Komisji Rolnictwa o przedstawienie opinii. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja Rolnictwa i 

Ochrony Środowiska zapoznała się i przyjęła informację z działalności. Dziękuję. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że 

Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości. Dziękuję bardzo. 
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Do punktu 9. 

Sprawozdanie z realizacji „Programu Małej Retencji Wodnej w Województwie Lubuskim” za rok 

2010. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę o zabranie głosu Pana Janusza Marciniaka,  

Dyrektora Lubuskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych w Zielonej Górze. Czy są pytania do 

Pana Dyrektora? Nie widzę. Dziękuję bardzo. Wobec tego proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o 

przedstawienie opinii. 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja Rolnictwa      

i Ochrony Środowiska zapoznała się z przedłożonymi materiałami i przyjęła je. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań uznaję, że Sejmik 

przyjął sprawozdanie do wiadomości. Dziękuję Panie Dyrektorze. Chcę przypomnieć, że w przerwie, 

która zostanie ogłoszona, proszę żeby członkowie Komisji Budżetu i Finansów odbyli posiedzenie w sali 

108, a po zakończeniu tej Komisji w tej samej sali 108 odbędzie się spotkanie Komisji Współpracy 

Zagranicznej. (o głos poprosił Radny Robert Paluch) Proszę bardzo Panie Radny.      

 

Radny Robert Paluch: Ja korzystając z obecności Pana Marszałka Sokołowskiego chciałem poruszyć 

sprawę, którą przed chwilką poruszałem, bo Pana nie było - dostałem informację tutaj od osoby z 

Zarządu Lasów Państwowych, że województwo lubuskie nie będzie musiało płacić za wywłaszczenia na 

terenach tych, na których prowadzimy inwestycje drogowe przez lasy. Krótko mówiąc lasy za darmo 

będą nam jako publicznej jednostce te grunty przekazywać. Jest to trochę rozbieżna informacja niż ta, o 

której rozmawialiśmy na Komisjach i ewentualnie chciałbym żeby Pan Marszałek się do tego odniósł, 

bądź ja czegoś nie wiem. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Jarosław Sokołowski: W tej chwili będzie mi trudno się 

do tego odnieść, ponieważ mam podobne informacje jak Pan i jestem zaskoczony, oczywiście 

pozytywnie. 

 



40 

 

Radny Robert Paluch: Ja też. Planowaliśmy na te wszystkie inwestycje kupę milionów złotych, były po 

prostu niedoszacowane. Pan Dyrektor Lasów Państwowych jest. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Jarosław Sokołowski: Będę potrzebował przynajmniej 

pół godziny żeby to zweryfikować. 

 

Radny Robert Paluch: w porządku. Dziękuję.                  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo.   

 

Do punktu 10. 

Informacja o stanie urządzeń melioracji wodnych podstawowych i wód publicznych  

w województwie lubuskim. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Czy są pytania do Pana Dyrektora? Nie widzę. Proszę 

Pana Kołodzieja o opinię Komisji.  

Informacja stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała przedłożone materiały. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że 

Sejmik przyjął informację do wiadomości. Dziękuję bardzo. 

 

Do punktu 11. 

Sprawozdanie z realizacji osi priorytetowej 4 „Zrównoważony rozwój obszarów zależnych od 

rybactwa” w ramach programu Operacyjnego „Zrównoważony rozwój sektora rybołówstwa           

i nadbrzeżnych obszarów rybackich 2007-2013.”  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę, Pan dr Bogdan Wiatr, Kierownik Wydziału 

Rybactwa w Departamencie Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są pytania do Pana Dyrektora? 

Nie widzę. Wobec tego proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii.    
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Sprawozdanie stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja Rolnictwa     

i Ochrony Środowiska pozytywnie zaopiniowała informację. Dziękuję. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że 

Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości. Dziękuję Panie doktorze. Proszę, Pan Władysław Piasecki 

Prezes Lubuskiej Izby Rolniczej. 

 

Prezes Lubuskiej Izby Rolniczej Władysław Piasecki: Panie Pośle, Panie Przewodniczący, Pani 

Marszałek, Szanowne Panie, Szanowni Panowie, tak się przysłuchuję informacji. Oczywiście 

pracowaliśmy razem z Komisją Rolnictwa, a więc te wszystkie informacje znamy jako Lubuska Izba 

Rolnicza, ale jest kilka rzeczy, które chciałbym tutaj na tym naszym Sejmiku powiedzieć. Po pierwsze 

korzystając z okazji, że Pan Przewodniczący udzielił mi głosu, chciałem podziękować wszystkim 

instytucjom naszego województwa za dobrą współpracę z Lubuską Izbą Rolniczą merytoryczną, nie raz 

bardzo trudną, ale myślę że kończącą się zbieżnymi stanowiskami. Odnośnie sesji rolnej - bardzo się 

cieszę, że takie sesje mają po prostu miejsce, ale tak przysłuchuję się od początku naszej sesji rolnej i 

myślę, że powinniśmy kilka rzeczy sobie takich powiedzieć jak my to powinniśmy widzieć, bo dzisiaj 

większość tutaj siedzących na sali oczywiście są to ludzie związani z rolnictwem i oni mniej więcej 

wiedzą o co chodzi w tym naszym lubuskim rolnictwie, ale na co dzień nasi Radni, oprócz tych co 

pracują w Komisji Rolnictwa, nie są związani z rolnictwem tym szeroko pojętym, dlatego myślę że na 

takich sesjach powinniśmy wytyczyć kierunek działania, powiedzieć jakie pieniądze mamy, czym 

dysponujemy w województwie lubuskim i na następnej sesji rolnej wyznaczyć ludzi odpowiedzialnych za 

politykę rolną i za realizację tych zadań i na następnej po prostu sesji podsumować to czy posunęliśmy 

się krok dalej w naszych po prostu rozważaniach i naszej pracy na rzecz rolnictwa i przemysłu rolno-

spożywczego w województwie lubuskim. Proszę Państwa, jeżeli chodzi o promowanie województwa 

lubuskiego może ja powiem kilka niemiłych słów, ale zawsze słyszę Gorzów, Zielona Góra - miasta, 

nigdy nie słyszę jakaś tam wieś, jakaś tam mała miejscowość, jakiś przetwórca, który funkcjonuje i 

rozwija mocno zakład, tworzy miejsca pracy. W telewizji regionalnej naszej występuje bardzo mało 

programów związanych z rolnictwem i obszarami wiejskimi. W telewizji zachodniopomorskiej, naszym 

sąsiedzie, występuje po 1,5 godziny codziennie audycji związanej z rozwojem wsi, rozwojem rolnictwa 

województwa zachodniopomorskiego i w tym kierunku myślę powinniśmy iść. Ja nie będę mówił o 
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problemach, które dotykają nas na co dzień, bo te problemy są bardzo trudne zarówno dla rolników jak i 

dla wszystkich, którzy z tego żyją, ale ja chciałbym kilka rzeczy zasygnalizować. Pani Marszałek, 

Szanowny Zarządzie, za chwilę będziemy mieli nową perspektywę finansową. Ja nie chciałbym 

żebyśmy byli potraktowani w tej nowej perspektywie finansowej tak jak byliśmy potraktowani w 2006 i 

2005 roku, żeby nasze województwo nie dostało tyle pieniędzy co dostało 6 lat temu z tego względu 

tylko, że algorytm, który był przyjęty był bardzo niekorzystny dla naszego województwa. Dzisiaj mamy 

sytuację taką, że w Programie Rozwoju Obszarów Wiejskich w inwestycjach w gospodarstwach rolnych 

np. województwo lubuskie miało jeden nabór wniosków i wykorzystaliśmy całą pulę na 7 lat, a w 

województwach np. lubelskim, czy łódzkim do dnia dzisiejszego trwają nabory i nie można tych 

pieniędzy wykorzystać, a więc tego nie możemy przespać. Żebyśmy nie przespali tego momentu, że 

pieniądze, które będą w tej perspektywie znowu ominą województwo lubuskie. Druga rzecz, która jest 

bardzo ważna, po deklaracji Niemiec proszę Państwa na temat elektrowni atomowych, u nich następuje 

cały czas, ale nastąpi rozwój odnawialnych źródeł energii. My też powinniśmy przyjąć tutaj w ramach 

województwa lubuskiego nasz program regionalny budowy biogazowi, czy to gazowni rolniczych czy 

innych biogazowni komunalnych, czy innych odnawialnych źródeł energii. Dzisiaj jest sytuacja taka, że 

Niemcy już kupują nawet obornik z naszego województwa i proponują umowy na 15 lat. Proszę 

Państwa, jak my to prześpimy to nie będzie po prostu biomasy, którą można będzie gazować na 

następne 15 lat i możemy zapomnieć o takim ważnym dziale gospodarki jak energia i możliwość 

pozyskania pieniędzy dla rolników z tych właśnie działań. Kończąc chciałbym podziękować wszystkim i 

życzyć przyjemnych i owocnych obrad. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Panie Prezesie. Jednocześnie dziękuję 

Panu, że ponownie wybrano Pana na Prezesa Lubuskiej Izby Rolniczej. Mamy swoich właściwych ludzi 

w Warszawie. Proszę, Pan Wiceprzewodniczący Zdzisław Paduszyński.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Zdzisław Paduszyński: Panie i Panowie, ja myślę, że Pan 

Przewodniczący poruszył bardzo istotną sprawę, bo rolnictwo jak wszyscy wiemy mimo, że jest to 

niewielka gałąź naszej gospodarki lubuskiej, ale bardzo istotna. Najlepszy fakt, że o te pieniądze z Unii 

ludzie spadochroniarze potrafią przez noc zaorać ziemię i biorą pieniądze, czyli to jest ważna rzecz, 

natomiast ja bym tu chciał zaapelować do Rady Programowej Radia, Telewizji o to, aby nie tylko były 

relacje o 5:30 zespołów ludowych, zresztą bardzo wspaniałe, ale myślę, że rolnictwo to nie tylko 

tradycja, ale też rzeczywistość. Ja sadzę, że jest mnóstwo problemów przeszłościowych i aktualnych jak 

chociażby energia odnawialna, chociażby problemy rolników w gminie Gubin, chociażby problemy 
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rolników, którzy gospodarują na 6-7 klasie ziemi - 50% jest takich rolników. Ja mogę tylko tyle 

powiedzieć, że energia odnawialna w Niemczech była brana pod uwagę już 6 lat temu. Ja sam jestem 

ofiarą 3 letniej ekspansji Niemiec, bo wydzierżawiłem grunty i na dzień dzisiejszy około 0,5 miliona 

przez 3 lata nie mogłem odzyskać i nie odzyskam tych pieniędzy, które mnie nie zapłacono z tytułu 

wydzierżawienia moich gruntów, a taki przypadek w naszym województwie ta firma miała 2,5  tysiąca ha 

więc wydaje mnie się, że jest to bardzo ważny program. Moim zdaniem to ja bym apelował o to, żeby 

relacje z działalności rolnictwa i na rzecz rolnictwa i instytucji okołorolniczych były proporcjonalnie do 

wkładu tego działu gospodarki w naszym województwie. Dlatego też jeszcze raz apeluję o to, by Rada 

Programowa, czy Rada Nadzorcza zainspirowały nasze radio i telewizję, ponieważ to jest niepopularny 

temat, ale jeśli się będzie mówiło o tym to ludzie się będą bardziej orientowali i już nie będą mówili, że 

rolnicy tylko wyciągają pieniądze i że najwięcej pieniędzy spływa na wieś. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, Pan Radny Czesław 

Fiedorowicz, później Pan Radny Robert Paluch.  

 

Radny Czesław Fiedorowicz: W odniesieniu do wniosku, postulatu Pana Prezesa Piaseckiego, który 

wskazał na ważną kwestię dotyczącą  pewnej analizy, obserwacji tego co się dzieje za miedzą, czyli u 

sąsiadów Brandenburgii. Wydaje mi się, że o ile wniosek jest słuszny, to jednak trzeba mieć 

świadomość, że te procesy wyglądają troszeczkę inaczej, to znaczy choćby Brandenburgia ma już 

przekroczone granice tych koniecznej do wypróbowania energii odnawialnej, czyli ona ma już 

przekroczony - jest tego za dużo i jest z tym już problem, ale jeżeli chodzi o źródło pozyskania energii 

odnawialnej to mamy różne źródła. Wydaje mi się obserwacja tego co zrobiła Brandenburgia 

dotychczas powinna być zadaniem wielu ważnych instytucji naszego województwa. Bo jeżeli chodzi o te 

źródła energii odnawialnej są one uzależnione od warunków tych naturalnych, czy powiedzmy słońce 

czy wiatr no to wiemy, że mamy ten sinusoidalny dopływ w zależności od tego jaka pogoda jest. Wydaje 

mi się, że jeśli mówimy tutaj o problemie, który jest powiązany jednak z wsią, ale generalnie z 

województwem i z rozwojem energii odnawialnej i jest tutaj od wielu lat realizowana taka ważna 

konferencja polsko-niemiecka w tym roku w listopadzie w Kalsku i w Sulechowie  ponownie, to jednak 

warto by Pana apel spotkał się jednak z zainteresowaniem w ramach tych działań polsko-niemieckich, 

by stworzyć taki długofalowy jakiś zespół, program, czy też dokonać pewnej analizy jak się to rozwijało i 

jak doszło do tego, że dzisiaj Brandenburgia ma problem nadmiaru energii odnawialnej, byśmy też nie 

stanęli też przed problemem jakim stanęła dzisiaj Brandenburgia, czyli chodzi o to, żeby kierując, czy 



44 

 

też w jakiś sposób proponując rozwiązania zwrócić uwagę na problemy, które zaistniały u naszych 

sąsiadów bo najlepiej i najtaniej uczyć się na błędach innych, a nie na własnych.   

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan Radny Paluch. 

 

Radny Robert Paluch: tak podsumowując, Pana Prezesa chcę uspokoić, że to nie tylko Komisja 

Rolnictwa, która się zajmuje rolnictwem stricte, ale również wszyscy Radni jakby ze zrozumieniem 

przyjęli uchwałę Sejmiku kilka miesięcy temu ażeby rolnictwo stało się jednym z priorytetów naszej 

Prezydencji w Unii Europejskiej i to było głosowanie jednogłośnie, wszyscy przyjęliśmy za. Także poza 

tym, że się jakby czymś bezpośrednio paramy lub tematycznie, wszyscy Radni jakby ze zrozumieniem 

podchodzą do problemów rolnictwa.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Dziękuję Panie Prezesie jeszcze raz..                                                                                                      

 

Do punktu 12. 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego aktualizacja  

z horyzontem czasowym do 2020 roku” za 2010 rok.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę, Pan Dyrektor Maciej Nowicki. 

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego Maciej Nowicki: Panie Przewodniczący, Pani 

Marszałek, Szanowni Państwo, bardzo króciutko ponieważ Państwo dostaliście te sprawozdania, tylko 

przypomnę albo powiem, może ktoś nie miał czasu: sprawozdanie składa się z dwóch, a nawet z trzech 

części. Pierwsza część to jest takie sumaryczne sprawozdanie realizacji poszczególnych celów 

operacyjnych strategii przez nasze jednostki samorządu województwa lub podległe, które przysłały 

informacje w tej sprawie i to jest tak zestawione właśnie w odniesieniu do poszczególnych celów 

operacyjnych. Druga część to jest z kolei takie sumaryczne sprawozdanie statystyczne dotyczące 

sytuacji społeczno-gospodarczej województwa lubuskiego w zeszłym roku. Tu muszę powiedzieć, że po 

raz pierwszy udało nam się dzięki bardzo dobrej współpracy z Urzędem Statystycznym uzyskać pewne 

dane już za 2010 rok, bo zazwyczaj te dane są dopiero na jesieni. Oprócz tego członkowie Komisji 

Rozwoju i Gospodarki dostali taki obszerny materiał tabelaryczny, gdzie te wszystkie nasze działania są 

zestawione jeszcze bardziej szczegółowo z wskaźnikami. Chciałem tylko powiedzieć, Pani Marszałek 

już o tym wspomniała, bardzo pocieszające jest, że w ostatnim roku, a właściwie w dwóch ostatnich 
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latach, dynamika produkcji przemysłowej w województwie jest znacząco wyższa niż średnio w kraju. 

Dane o PKB na mieszkańca, czy też globalnego uzyskujemy zazwyczaj z dużym opóźnieniem, więc 

będziemy czekać. Wydaje się, że województwo lubuskie się obecnie rozwija szybciej niż większość 

innych regionów w Polsce. Chciałem też powiedzieć, że pracujemy dosyć intensywnie nad tymi 

słabszymi stronami, takimi jak tutaj wspomniana dzisiaj innowacyjność. Ja tylko chciałem powiedzieć, 

bo któryś z Panów Radnych pytał a propos dzisiejszych doniesień odnośnie wykorzystania środków z 

Programu Operacyjnego Innowacyjna Gospodarka, że są to dane bezwzględne. Biorąc pod uwagę, że 

jesteśmy najmniejszym jeżeli chodzi o liczbę mieszkańców województwem, powinniśmy być w taki 

naturalny sposób gdyby wszyscy byli równo, we wszystkich rankingach na 16 miejscu w Polsce. 

Oczywiście jesteśmy w wielu wyżej, a w przeliczeniu na głowę mieszkańca jeszcze wyżej, jeżeli mamy 

wyższe wydatki, wyższe pozyskanie środków z PO IG-u niż województwo zachodniopomorskie, które 

ma prawie dwa razy więcej mieszkańców to może nie jest tak źle, chociaż dobrze w tej dziedzinie też 

nie jest. Jeżeli Państwo mają jakieś pytania, to bardzo proszę.  

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Uważam, że ten program jest bardzo 

ważny, tym bardziej, że dotyczy to roku 2020, dlatego powinien Sejmik bardziej współtworzyć ten 

program. Na sesji, która odbędzie się 29 sierpnia sądzę, że będzie potrzebne bardziej sprawozdanie                  

dotyczące przyszłości oraz zwiększona dyskusja na komisjach i na samym Sejmiku. Sądzę, że tutaj 

wszystkie komisje Sejmiku i Sejmik musimy wypracować wspólne kierunki rozwoju, ponieważ to dotyczy 

tylko za 2010 rok, a nas interesuje jak tutaj jest w nazwie 2020, stąd zadanie też dla Pana Dyrektora, 

żeby na przyszłą sesję jak gdyby ten temat do 2020 roku bardziej przedyskutować na komisjach, a 

szczególnie na Komisji Gospodarki. 

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego Maciej Nowicki: Pracujemy nad aktualizacją 

Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego. Jesteśmy mocno zaawansowani. Lada moment Zarząd 

otrzyma założenia do strategii. Horyzontem czasowym zaktualizowanej strategii będzie również rok 

2020 i te właściwe konsultacje będą trwały w drugiej połowie roku.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Wobec tego na przyszłej sesji, ewentualnie sierpniowej 

albo wrześniowej to zostanie zrealizowane. Dziękuję bardzo. Czy są pytania? Proszę bardzo, Pani 

Marszałek. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: jeszcze dwa zdania uzupełnienia. Bardzo 

proszę Pana Dyrektora i Radnych również o zaangażowanie się, ponieważ przestawimy Państwu na 

komisjach i również na sesji taką diagnozę, bo ona już jest gotowa, potrzeb, aspiracji, potencjałów 

naszego regionu i poprosimy o debatę, dyskusję na temat ukierunkowania w perspektywie do 2020 tak 

żeby wziąć pod uwagę Państwa głos w przygotowaniu założeń nowej strategii.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję Pani Marszałek. Proszę, Pan Radny 

Marcinkiewicz.  

 

Radny Mirosław Marcinkiewicz: To, co przed chwilą usłyszałem, to troszeczkę mnie uspokoiło, bo 

powiem szczerze, że do przedłożonego materiału mam cały szereg uwag związanych przede wszystkim 

z tym, że brakuje mi pewnej syntetyki, pewnego podsumowania. Strategia to jest coś co chcemy 

zrealizować, do czego dążymy i w tym momencie ważne jest. Właściwie w materiale przedstawiono 

nam cały szereg inwestycji, różnych przedsięwzięć realizowanych, ale właściwie czy one nas przybliżają 

do realizacji tejże strategii, w którym jesteśmy momencie. Ale wobec tych informacji o tym, że będziemy 

przyjmuję, że jest to pewien tylko obraz zaprezentowany nam, a cała dyskusja będzie się toczyć. W 

związku z powyższym rezygnuję z tych pytań i sądzę, że dyskusja dopiero się rozpocznie. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję Panie Radny. Wobec braku pytań proszę Pana 

Roberta Palucha, Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa, o przedstawienie 

opinii Komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia pozytywna.   

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że 

Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości. Dziękuję Panie Dyrektorze.  
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Do punktu 13. 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2005-

2013” w 2010 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan Dyrektor Mirosław Glaz - Dyrektor 

Departamentu Infrastruktury Społecznej. Sprawozdanie zostało dostarczone. Czy są pytania do 

przedstawionego sprawozdania? Nie widzę. Proszę Pana Czesława Fiedorowicza Przewodniczącego 

Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej o przedstawienie opinii Komisji. 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Opinia 

pozytywna. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę Panią Przewodniczącą Bożenę Osińską  

o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia.    

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Komisja 

Zdrowia przyjęła sprawozdanie z realizacji strategii. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań uznaję, że Sejmik 

przyjął sprawozdanie do wiadomości. Dziękuję Panie Dyrektorze. Dobrze Szanowni Państwo, ponieważ 

wyczerpaliśmy sprawozdania i mamy już głosowania i jednocześnie jest taka sytuacja, że mamy 

problemy techniczne, o godz. 14:00 odbędzie się degustacja potraw, o których mówił wicemarszałek 

Tomczyszyn. Wobec tego ogłaszam przerwę  do godz. 14:15, ale przypominam, że w sali 108 odbędzie 

się Komisja Budżetu, a po Komisji Budżetu odbędzie się Komisja Współpracy Zagranicznej. Dziękuję 

bardzo. 

 

Po przerwie Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko wznowił obrady XII zwyczajnej sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014.          
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Do punktu 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia woli przystąpienia w przyszłości Województwa 

Lubuskiego na zasadzie partnerstwa do Europejskiego Ugrupowania Współpracy Terytorialnej 

dla Środkowoeuropejskiego Korytarza Transportowego – druk nr 111. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę, Pan Dyrektor Jankowski. Czy są pytania do 

projektu tej uchwały? Już możemy głosować, bo sprzęt elektroniczny został naprawiony. Nie widzę. 

Proszę Pana Roberta Palucha, Przewodniczącego Komisji Gospodarki, o przedstawienie opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, wobec braku pytań przystępujemy do 

głosowania uchwały druk nr 111. Kto z Państwa Radnych jest za proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto z Państwa Radnych jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku niebieskiego. Za 20 

radnych, przeciw 0, wstrzymało się 0. Stwierdzam, że uchwała na druku 111 została podjęta.   

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 20 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 4 lipca 2011 roku w sprawie wyrażenia woli 

przystąpienia w przyszłości Województwa Lubuskiego na zasadzie partnerstwa do Europejskiego 

Ugrupowania Współpracy Terytorialnej dla Środkowoeuropejskiego Korytarza Transportowego stanowi 

załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Województwu Pomorskiemu realizacji zadań 

publicznych w zakresie racjonalnego korzystania z zasobów przyrody oraz kształtowania 

środowiska naturalnego, promocji walorów i możliwości rozwojowych województwa, jak również 

turystyki na odcinku położonym na terenie województwa lubuskiego – druk nr 112. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Czy są pytania do tej uchwały? Nie widzę. Proszę Pana 

Roberta Palucha o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań przystępujemy do 

głosowania. Kto jest za przyjęciem uchwały - druk nr 112 proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie 

przyciski zielonego. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przyciski czerwony. Kto się 

wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Za 21 radnych, przeciw 0, wstrzymało się 

0. Stwierdzam, że uchwała - druk nr 112 została podjęta.  

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 21 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 4 lipca 2011 roku w sprawie powierzenia 

Województwu Pomorskiemu realizacji zadań publicznych w zakresie racjonalnego korzystania z 

zasobów przyrody oraz kształtowania środowiska naturalnego, promocji walorów i możliwości 

rozwojowych województwa, jak również turystyki na odcinku położonym na terenie województwa 

lubuskiego stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Do punktu 16.  

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie nieruchomości w formie darowizny 

na rzecz Gminy Brody – druk nr 113. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Mamy do dyspozycji Pana Andrzeja Betkę, Dyrektora 

Departamentu Geodezji. Czy są pytania? Było to na komisjach. Nie ma. Proszę Pana Radnego 

Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał  proszę podnieść rękę i nacisnąć 
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przycisk niebieski. Za 20 radnych, przeciw 0, wstrzymało się 1. Stwierdzam, że uchwała druk nr 113 

została podjęta.  

Uchwała została podjęta przy 20 głosach „za” i 1 głosie „wstrzymującym się”. Głosowało 21 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 4 lipca 2011 roku w sprawie wyrażenia zgody na 

przekazanie nieruchomości w formie darowizny na rzecz Gminy Brody stanowi załącznik nr 36 do 

protokołu. 

 

Do punktu 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie nieruchomości w formie darowizny 

na rzecz Gminy Miejskiej Nowa Sól – druk nr 114. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Czy są pytania do wyżej wymienionej uchwały? Nie 

widzę. Proszę Pana Radnego Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetów i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku pytań przechodzę do głosowania. 

Kto z Państwa Radnych jest za uchwałą - druk nr 114. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Za 21 

radnych, przeciw 0, wstrzymało się 0. Stwierdzam, że uchwala - druk nr 114 została w ostatecznej 

wersji przyjęta.  

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 21 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 4 lipca 2011 roku w sprawie wyrażenia zgody na 

przekazanie nieruchomości w formie darowizny na rzecz Gminy Miejskiej Nowa Sól stanowi załącznik nr 

39 do protokołu. 

 

 

 

 



51 

 

Do punktu 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 

2011 rok – druk nr 115 wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Mamy Skarbnika Województwa Panią Józefę Chalecką. 

Czy są pytania do tej uchwały? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza, Przewodniczącego 

Komisji Budżetu i Finansów, o przedstawienie opinii. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Na posiedzeniu w dniu 

dzisiejszym Komisja wydała opinię pozytywną.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku uwag projekt uchwały  

w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2011 - druk nr 115 

wersja 3 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał 

proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku niebieskiego. Za 21 Radnych, przeciw 0, wstrzymało 

się 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta.        

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 21 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 4 lipca 2011 roku w sprawie dokonania zmian 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2011 rok stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Do punktu 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia zakresu i formy informacji o przebiegu wykonania 

budżetu Województwa Lubuskiego oraz informacji o kształtowaniu się wieloletniej prognozy 

finansowej za pierwsze półrocze – druk nr 116. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Mamy Panią Skarbnik do dyspozycji. Czy są pytania? 

Nie ma. Proszę Pana Radnego Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku uwag projekt uchwały w 

sprawie zakresu i formy informacji o wykonaniu budżetu oraz informacji o kształtowaniu się wieloletniej 

prognozy finansowej za pierwsze półrocze - druk nr 116 poddaję pod głosowanie. Kto jest za proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Za 22, przeciw 0, 

wstrzymało się 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 22 radnych. 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 4 lipca 2011 roku w sprawie określenia zakresu i 

formy informacji o przebiegu wykonania budżetu Województwa Lubuskiego oraz informacji o 

kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej za pierwsze półrocze stanowi załącznik nr 45 do 

protokołu. 

 

Do punktu 19a. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2011-2024 – druk nr 117 wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Mamy Panią Józefę Chalecką. Czy są pytania do tej 

uchwały? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna.   

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań projekt uchwały  

w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2011-

2024 - druk nr 117 wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto jest za proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Za 22 radnych, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 22 radnych. 
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Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 4 lipca 2011 roku w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2011-2024 stanowi załącznik nr 48 

do protokołu. 

 

Do punktu 20. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie nałożenia na Województwa zadania 

polegającego na organizowaniu publicznego transportu zbiorowego w strefie Transgranicznej 

bez zabezpieczenia środków na jego realizację. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora Grzegorza Jankowskiego do 

dyspozycji. Czy są  wystąpienia klubowe, zapytania? Nie widzę. Dziękuję bardzo. Proszę Pana Roberta 

Palucha o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku uwag i zapytań proszę o 

przegłosowanie. Kto jest za proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie  przycisku zielonego. Kto jest 

przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę        

i nacisnąć przycisk niebieski. Za 22 radnych, przeciw 0, wstrzymało się 0. Stwierdzam, że stanowisko 

zostało przyjęte.  

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 22 radnych. 

  

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 4 lipca 2011 roku w sprawie nałożenia na 

Województwa zadania polegającego na organizowaniu publicznego transportu zbiorowego w strefie 

Transgranicznej bez zabezpieczenia środków na jego realizację stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Do punktu 21. 

Przyjęcie  protokołu z X sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Protokół był dostępny, był wyłożony do wglądu. Czy 

macie Państwo pytania i uwagi do protokołu z ostatniej sesji? Nie widzę. Poddaję przyjęcie protokołu 



54 

 

pod głosowanie. Kto jest za przyjęciem protokołu proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto 

jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Za 20, przeciw 0, wstrzymało się 1. Stwierdzam, że protokół z X sesji 

Sejmiku został przyjęty.     

Protokół został przyjęty przy 20 głosach „za” i 1 głosie „wstrzymującym się”. Głosowało 21 radnych. 

 

Do punktu 22. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Chciałbym poinformować Państwa, że rozpoczynamy 

przerwę wakacyjną, ale proszę zaplanować sobie dzień 29 sierpień, to jest poniedziałek, ponieważ 

planujemy w tym dniu sesję roboczą. Jest to ostatni tydzień wakacji wobec tego już w zasadzie 

większość ludzi przyjeżdża. W tym momencie życzę udanych wakacji jeszcze. Dziękuję wszystkim,  

którzy brali aktywny udział w Dniach Województwa Lubuskiego. Zgłosiło się kilka osób. Proszę, najpierw 

Pan Radny Kościk podniósł rękę w sprawach różnych, później Pan Radny Pańtak, Pan Marszałek 

Sokołowski.  

 

Radny Zbigniew Kościk: Dzisiaj wyraźnie czepiam się, taki dzień słabszy. Moi Państwo dostaliśmy 

taką publikację. To jest prośba do Pani Marszałek. Gdzieś tam może ten rynek rolny nie do końca mnie 

tak bardzo angażuje, sobie sekundę poświęciłem czasu żeby przeanalizować materiał - tytuł jest 

rewelacyjny „Szansa w Niemczech. Poradnik dla Polskich Przedsiębiorców i Pracobiorców po 1 maja 

2011 roku” wydany pod insygniami Urzędu Marszałkowskiego Lubuskie Warte Zachodu wydany przez 

Wojewódzki Urząd Pracy. Ja jestem po prostu zgorszony jak to czytam. Ja Państwu fragmenty 

przeczytam zobaczycie, że ciekawa rzecz. Wstęp jest bardzo inteligentny, bardzo w porządku. Wstęp 

Pana Dyrektora Błażkowa „przekazujemy Państwu bardzo ciekawą publikację, zapoznacie się Państwo 

z rynkiem niemieckim, itd. itd.” a później zaczyna się jazda. „Meldując się na spotkanie kupiłeś dom 

dalej mimo, że jesteś obywatelem Unii Europejskiej musisz niestety zameldować się również, musisz 

również mieć ubezpieczenie, itd.” Autorzy lecą per ty z czytelnikami non stop, ale to jeszcze nic moi 

Państwo. Kilka ciekawszych takich fragmentów: „możesz podobne mieć kłopoty z otwarciem konta 

bankowego, jeden odsyła do drugiego. Co robić w takiej sytuacji? Niestety trudno dać konkretną radę, 

ale z reguły po kilku tłumaczeniu i jakimś małym triku udaje się sprawę załatwić.” Do czego  

tu zachęcać? O małym triku. Kochani tytuły rozdziałów: „Po nazwisku to po pysku”. Jeszcze parę takich 

gadżecików można by z tej książeczki przytoczyć. Pani Marszałek, ja bym prosił jednak o trochę 
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większą kulturę języka, szczególnie w tych materiałach, które są publikowane pod insygniami Urzędu 

Marszałkowskiego Lubuskie Warte Zachodu. Przecież jak to weźmie „Teleexpress” to cała Polska 

będzie się z nas śmiała. Tu jest jeszcze o kartoflach napisane, które zostają na brudnych talerzach, itd. 

jako symbolu polskości. Po prostu według mnie jest sytuacja zupełnie kompromitująca. Materiał bardzo 

przydatny, ciekawy wydawałoby się, a utrzymany w tonie takim lajtowym. To może wydać któraś z gazet 

bulwarowych, a myślę, że  nie Urząd Marszałkowski. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, Pani Marszałek od razu.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Tylko dwa zdania. Nie stosujemy cenzury. 

Myślę, że tutaj autorytet Pana dr Wojciechowskiego dawał nam oczekiwania, że nie będzie takich 

kontrowersji. Ja nie znam tego materiału. Przygotuję się i podyskutujemy następnym razem.     

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę bardzo, Pan Radny Pańtak.  

 

Radny Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący, dzisiaj ze zgrozą wysłuchałem. Myślałem, że może 

się pomyliłem, że Pani Marszałek i Pan Wicemarszałek lecieli gdzieś jednym samolotem. Na miły Bóg, 

różnie to bywa. Latajcie osobnymi samolotami, bo nie chcemy żeby nasze województwo zostało  

w jakiejś sytuacji bez wyjścia. Także apeluję nie latajcie razem i Pan Przewodniczący też niech nie lata 

z Panią Marszałek. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Panie Radny. Pocieszające na wakacje. 

Proszę, Pan Marszałek Sokołowski.     

 

Wicemarszałek Jarosław Sokołowski: W odpowiedzi na prośbę Pana Radnego Palucha chciałem  

odpowiedzieć, że jednak przedstawiciel Nadleśnictwa nie miał racji. W ramach decyzji ZRID-owskiej są 

ustalane odszkodowania. Nadleśnictwa odmawiają w tej chwili umorzeń tych kwot, także sprawa 

wygląda tak, że jednak musimy płacić. Dziękuję bardzo. 

 

Radny Robert Paluch: Panie Marszałku, ja jakby w tej tonacji. Panie Marszałku warto byłoby tą część 

protokołu z dzisiejszej sesji przekazać Panu Dyrektorowi z jednej strony, a z drugiej strony jaki jest stan 

prawny, żeby Pan Dyrektor następnym razem był może lepiej przygotowany.     
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Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: zrobimy to Panie Radny.  

 

Wicemarszałek Jarosław Sokołowski: Oczywiście z Departamentu popłynie również odpowiednie 

pismo wyjaśniające urzędnikom Nadleśnictwa jak te sprawy się mają. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, Pan Radny Tadeusz Pająk.  

 

Radny Tadeusz Pająk: Jeszcze wrócę tutaj do tych materiałów co dostaliśmy z Wojewódzkiego Urzędu 

Pracy. Tak policzyłem to jest prawie 100 stron, także tych kartek jest sporo, a po to mamy tutaj laptopy 

żeby nam to przesyłać drogą mailową i bez sensu było to drukowanie i rozdawanie nam tego dzisiaj. 

Naprawdę bym prosił, by te sprawozdania były wysyłane pocztą elektroniczną. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Czy ktoś z Państwa Radnych chce jeszcze  zabrać głos?  

To będzie wniosek do Urzędu Pracy, ponieważ oni to robią. My tylko to rozdajemy oczywiście. Wniosek 

przyjmiemy i przekażemy dla Wojewódzkiego Urzędu Pracy. Dziękuję. Szanowni Państwo, czy są 

jeszcze jakieś sprawy, pytania, wnioski? Nie widzę.  

 

Do punktu 23. 

Zamknięcie obrad XII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, zamykam obrady XII zwyczajnej 

sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014. Dziękuję Radnym, zaproszonym gościom  

i wszystkim obecnym za udział w jej obradach. Wszystkiego najlepszego na wakacje. Bezpiecznych 

wakacji przede wszystkim.   

 

   

Protokół sporządzili: 
Małgorzata Hellmann 
Lilianna Kurek 
Zbigniew Żbikowski 

 

Obrady prowadził: 

PRZEWODNICZĄCY SEJMIKU 

 

Tomasz Możejko                                       


